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معدنکاریبامحیطزیست
درتضادنیست

ح��وزه معدن علاوه بر اینکه مزای��ای اقتصادی فراوانی 
برای کش��ور دارد؛ ام��ا در مقابل برخی مع��ادن ازجمله 
معادن سرب و روی آسیب هایی هم به محیط زیست وارد 
می کنند. برای همین نیاز است در کنار معدنکاری حتما 
موارد زیس��ت محیطی هم رعایت ش��ود. مصطفی نادری، 
پژوهشگر و فعال محیط زیس��ت درخصوص آلودگی های 

زیست محیطی معادن سرب و روی به بازار... 3

چشمانداز
بازارکبالت

کارشناسان موسس��ه »Fastmarkets« پیش بینی ها، 
داده ه��ا و نموداره��ای قیمت ثابت کبالت را به اش��تراک 
گذاش��تند تا چشم انداز نوسانی مواد اولیه به کار رفته برای 
تولید باتری را معرفی کنند و برخی پیش بینی های مهم در 
م��ورد آینده بازار کبالت را ارائه دهند. از آنجایی که حجم 
تقاضا و س��هم بازار برای وسایل نقلیه الکتریکی )EVs( و 

5میزان اتکا به سیستم های ذخیره سازی انرژی...
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مسیرتحققتوسعه
درسندهفتم

سهمفراموششده
آذربایجانغربی
ازدرآمدمعادن

فرصت ها را دریابیم

 سیگنال فدرال رزرو 
به بورس تهران

سیاست های کلی برنامه هفتم در ۷ سرفصل 
»اقتص��ادی«، »ام��ور زیربنای��ی«، »فرهنگی و 
اجتماع��ی«، »علمی، فن��اوری و آموزش��ی«، 
»سیاس��ی و سیاس��ت خارج��ی«، »دفاع��ی و 
امنیت��ی«، »اداری، حقوقی و قضایی« و در ۲۶ 
بند تدوین شده است و تا آخر ماه برای بررسی 
ب��ه صحن علنی مجلس م��ی رود. یکی از موارد 
قابل تامل این برنامه توس��عه ای،  بی توجهی به 
ظرفیت های معدنی و صنایع معدنی اس��ت. این 
در حالی اس��ت که بخش مع��دن از بخش های 
مه��م اقتص��ادی بوده ک��ه در ش��رایط تحریم 
توانس��ت ذخایر ارزی کش��ور را تا حدی ترمیم 
کن��د. به اعتقاد کارشناس��ان، معادن غنی ایران 
ای��ن ظرفی��ت را دارند ک��ه درآم��د حاصل از 

محصولات شان جایگزین درآمدهای نفتی...

دوری برنامه های توسعه از واقعیت
درگزارش»روزگارمعدن«دربارهبرنامههفتمتوسعهوضرورتهایآنمطرحشد
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اولین روزنامه تخصصی معدن  و صنایع معدنی ایران

سرمقاله
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یکی از سرفصل هایی که در برنامه هفتم بر آن تاکید شده، 
»تحق��ق برنامه هفتم توس��عه« اس��ت. این س��ند که تهیه و 
تدوین آن به تاخیر افتاده، به بررسی مزیت های نسبی مناطق 
مختلف کش��ور می پردازد و براس��اس داده های به دست آمده، 

فرآیند توسعه هر منطقه را ترسیم می کند.
بنابراین ناگفته پیداست که آمایش جامع و کامل سرزمین 
تا چه اندازه در بخش معدن ضروری اس��ت، اما در س��ال های 

گذشته متاسفانه اهمیت این موضوع نادیده گرفته شد.
ام��ا برای انج��ام موفقیت آمیز آمایش س��رزمین باید از چه 
مدلی استفاده کرد. به نظر می رسد، ابتدا باید همانند آنچه در 
بند پ ماده ۴۳ قانون برنامه ششم آمده و البته موردتوجه قرار 
نگرفت، وضعیت س��رمایه گذاری هایی که قرار اس��ت از محل 
حقوق دولتی معادن برای آمایش س��رزمین انجام شود، کاملا 
روشن و مشخص شود و به این ترتیب، موضوع آمایش سرزمین 
در کنار اکتشافات سرزمینی به عنوان یکی از موضوعات اصلی 

سازمان های مربوطه قرار گیرد.
در این بند اشاره  شده است که: درآمدهای حاصل از بخش 
مع��دن به حس��اب ویژه ای ن��زد خزانه داری کل کش��ور واریز 
می ش��ود تا در قالب قانون بودجه سنواتی در امور ذیل صرف 
کند: تکمیل زیربناها و زیرساخت های موردنیاز برای معادن و 
زیرساخت های عمومی صنایع معدنی، اجرای تبصره )۶( ماده 
)۱۴( قانون مع��ادن )با اولویت مناطق مجاور درگیر محدوده 
معدنی( و مواد )۲۵( و )۳۱( قانون معادن و ماده )۳۵( قانون 
رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشور، تشویق 
ص��ادرات محصولات صنایع معدن��ی دارای ارزش افزوده بالا و 
تکمیل نقش��ه های پایه زمین شناس��ی شناسایی، پی جویی و 

اکتشاف عمومی کلیه ظرفیت های معدنی کشور.
برای اینکه تهیه س��ند آمایش سرزمین در برنامه هفتم به 
محاق نرود ابتدا باید سهم بخش آمایش از حقوق دولتی دقیقا 
مش��خص شود و ضمانت اجرایی بس��یار بالایی را برای آن در 
نظر گرفت تا بتوان منابع مالی موردنیاز برای تهیه این س��ند 

را فراهم کرد.
بعد از فراهم ش��دن منابع موردنیاز، عملیات اجرای آمایش 
سرزمین هم موضوع مهمی است و نیازمند سازکار مشخصی 
است تا دستورالعمل و روش شناسی )متدولوژی( انجام آمایش 
سرزمین با بیش��ترین دقت و مطابق با شرایط ایران مشخص 
ش��ود. بعد از اس��تخراج این متدولوژی می توان مواردی مثل 
رتبه بندی کردن ش��رکت هایی را که در ای��ن زمینه توانمند 

هستند، انجام داد و کار را برای اجرا به آنها سپرد.
قاعدتا سیاست مجموعه های راهبر هم در این زمینه بسیار 
مهم است. مجریانی که انتخاب می شوند، باید توانایی راهبری 
و نظارت بر چنین پروژه هایی را داشته باشند و برای اینکه به 
خطا نروند، باید براساس اصول کلی و برنامه راهبردی آمایش 
معدنی س��رزمین پیش بروند تا برنامه های نظارتی هم باتوجه 
به آن دس��تورالعمل کلان، براساس رویه و متد مشخص شده، 
پیش برود. نکته دیگری ک��ه در برنامه هفتم موردتاکید قرار 
گرفت��ه و همواره یک��ی از دغدغه های بخش معدن به ش��مار 
م��ی رود، حمایت حقوقی و قضایی از س��رمایه گذاری، امنیت 

اقتصادی و بهبود محیط کسب وکار است.
اهمی��ت این بند ب��ر هیچ یک از فعالان اقتصادی پوش��یده 
نیس��ت. از اصول اولیه رش��د اقتص��ادی توجه ب��ه این نکته 
اس��ت که س��رمایه از ریسک بیزار اس��ت و از محیط بی ثبات 
می گری��زد. بنابراین، نمی توان انتظار داش��ت که در ش��رایط 
بی ثبات؛ س��رمایه گذاری قابل توجهی انجام گی��رد. اگر آنچه 
تحت عنوان امنیت اقتصادی در محیط کس��ب وکار نام  گرفته، 
یعن��ی مجموعه قوانین، بخش��نامه ها، سیاس��ت های دولت و 
حکمران��ان،  قواع��د تجاری،  روابط بین المل��ل و هر آنچه در 
فضای کسب وکار یک کشور دخیل است، قابل اعتماد و پایدار 
نباش��د، جذب سرمایه گذاری اتفاق نمی افتد یا اگر بیفتد تنها 
در مواردی اس��ت که این قدر میزان س��ودآوری بالا باشد که 
ریسک را به شکل قابل توجهی پوشش دهد و تلورانسی که در 

اثر ریسک ایجاد می شود، خنثی کند.
واقعیت این اس��ت که کش��ور ما در حال  حاضر در شرایط 
مطلوبی از نظر ثبات و امنیت اقتصادی قرار ندارد. به این ترتیب، 
س��رمایه گذاران معدودی تمایل به ورود به این عرصه را دارند 
و تنها به س��راغ مواردی می روند که س��ود قابل توجهی داشته 
باش��ند و به این ترتیب، مواردی موردتوجه ق��رار می گیرد که 

شاید جزو اولویت های کشور نباشد.
فعالیت معدنی فرآیندی دیربازده است و کسی که اقدام به 
س��رمایه گذاری در حوزه معدن می کند، ش��اید بتواند ۵ سال 
بع��د محصول خود را بازاریابی کن��د و در معرض فروش قرار 
دهد. بنابراین، اگر قواعد صادراتی کش��ور در طول ۲، ۳ سال 
بارها و بارها تغییر کند، نمی توان انتظار داش��ت کسی اعتماد 

کند، پیشقدم شود و دارایی خود را به خطر بیندازد.
وقتی قواعد تنظیم بازار، قوانین تعزیرات یا ش��رایط تولید، 
تامی��ن مواد اولی��ه و واردات تجهی��زات و امکانات موردنیاز و 
امثال آن در طول س��ال چندین بار تغییر می کند، نمی توانیم 
انتظار داشته باشیم که کسی در گود سرمایه گذاری وارد شود.

نایب رئی��س کمیس��یون صنای��ع و معادن 
مجل��س با اش��اره ب��ه لایحه تش��کیل وزارت 
بازرگان��ی گف��ت: اینک��ه ص��ادرات، واردات و 
تنظیم گری را در اختیار یک وزارتخانه و تولید 
را در اختی��ار وزارت جهاد و صمت قرار دهیم 
اقدامی اش��تباه اس��ت و این کار خلاف برنامه 

ششم است.
به گزارش تس��نیم، علی جدی با اش��اره به 
تصوی��ب دو فوریت تش��کیل وزارت بازرگانی 
در مجلس، گفت: درحال حاضر قرار اس��ت این 
ط��رح به صورت دو فوریت مورد بررس��ی قرار 
گی��رد و اینکه در کمیس��یون و صحن کلیات 
آن رای بیاورد یا خیر، در مرور زمان مش��خص 
می ش��ود، زی��را این اق��دام عملا ی��ک اصلاح 
س��اختاری و خلاف برنامه اس��ت و به همین 

جهت کلیات آن باید دو سوم رای بیاورد.
وی، تش��کیل وزارت بازرگان��ی را خ��لاف 
برنامه شش��م عن��وان و بیان ک��رد: در برنامه 
شش��م توس��عه به دولت تکلیف شده است که 
کوچک س��ازی را در دس��تورکار قرار دهد و به 

همین جهت نیازمند دو سوم آرا هستند.
نایب رئی��س کمیس��یون صنای��ع و معادن 
مجل��س اش��اره ک��رد: در دو مرحل��ه ای ک��ه 
اس��تیضاح وزیر صمت مطرح شد، عملا بحث 
تش��کیل وزارت بازرگان��ی و تفکی��ک آن هم 

مطرح شد.

وی در بیان نظر خود در خصوص تش��کیل 
وزارت بازرگان��ی عنوان ک��رد: اینکه صادرات، 
واردات و تنظیم گ��ری را در اختیار یک وزارت 
خانه و تولید را در اختیار وزارت جهاد و صمت 
قرار دهیم یک اقدام اشتباه است و با آن موافق 
نیس��تم. چند جلسه در این باره در کمیسیون 
بررس��ی صورت گرفت و از مرکز پژوهش ها و 
همچنین دو اندیشکده دعوت کردیم تا نظرات 
آنها را جویا ش��ویم. هم بدنه کارشناسی مرکز 
پژوهش ه��ا و ه��م مجموعه بدنه کارشناس��ی 
وزارت صمت و همچنین اندیش��کده ها مخالف 

تشکیل وزارت بازرگانی بودند.
جدی با اش��اره به فعالی��ت وزارت بازرگانی 
در دو دهه گذش��ته یادآور ش��د: همیش��ه در 
بح��ث تنظیم گری بی��ن وزارتخانه ها دعوا بود 
زیرا وزارت جهاد کش��اورزی اعتقاد داشت کار 
تنظیم گری باید توسط وزارت جهاد انجام شود 
و وزارت بازرگان��ی آن را گ��ردن وزارت جهاد 

می انداخت و وزارت صمت هم کار مشابهی را 
انجام می داد. در حقیقت هیچ متولی مشخص 
نبود و مردم نمی دانس��تند تکلیف کار برعهده 

کیست.
این نماینده مجلس ش��ورای اسلامی افزود: 
همچنین وجود وزارت بازرگانی باعث شده بود 
تولید چندین قلم کالای اساس��ی کاهش پیدا 
کند زیرا واردات زیادی انجام می شد. هر کسی 
متولی تولید کالا اس��ت بای��د کار تنظیم گری 
را ه��م انج��ام ده��د و در واق��ع نیازمند یک 

سیاست گذار مشترک در این زمینه هستیم.
ج��دی تصریح ک��رد: به هم ریختگی س��ال 
گذش��ته بازار در حوزه توزیع و ب��ه طور ویژه 
مرغ فقط مربوط به س��اختار نیست، زیرا سال 
گذش��ته تغییرات اساس��ی در بودجه دادیم و 

وزارت جهاد تحت تاثیر مستقیم قرار گرفت.
وی اف��زود: س��ال گذش��ته ارز ترجیح��ی 
۴۲۰۰تومان��ی را ح��ذف کردی��م و عملا کل 
وزارت جهادکشاورزی را تحت تاثیر قرار دادیم. 
در س��ه ماه نخست سال گذش��ته بسیاری از 
تولید کنندگان مرغ و گوش��ت قرمز بلاتکلیف 
بودند و عم��لا بدنه کل تولید کش��ور به ویژه 
صنایع غذای��ی تحت تاثیر قرار گرفت، بنابراین 
اینکه همه ش��رایط بد بازار در سال گذشته را 
به س��اختار وزارتخانه های کشور ربط بدهیم، 

کاملا غلط است.

مدیرعامل ش��رکت فولاد س��نگ مبارکه 
گفت: تصمیم داریم با وارد کرد آلاینده های 
محیط زیستی به مدار تولید، ثروت و ارزش 
اف��زوده ایجاد کرده و کاغذی مرغوب، قابل 
بازیاف��ت و بدون قابلیت اش��تعالزایی را به 
تولید برسانیم؛ فرآیندی که از قطع درختان 
جلوگیری کرده و دوس��تدار محیط زیست 
اس��ت. مه��رداد فقیهی��ان در گفت وگ��و با 
ایراس��ین اظهار کرد: ش��رکت فولاد سنگ 
مبارک��ه اصفه��ان با ماموری��ت تامین مواد 
اولیه ش��رکت فولاد مبارکه، یعنی س��نگ 
آهک، آهک کلسینه، دولومیت، سنگ آهن 
و فروآلیاژه��ا ب��ه وج��ود آم��د و از ابتدای 
فعالیت خود، دقت نظر ویژه ای به حفاظت 
از محیط زیس��ت و کاهش آلاینده ها داشته 
است. وی تصریح کرد: از دلایل مهم شرکت 
ما در این همایش و کس��ب رتبه در سطح 
ملی، انتخاب تکنولوژی چیساکی ژاپن برای 
پخت آهک کلسینه در فولاد سنگ مبارکه 
بود که با این کار در راستای کاهش مصارف 
انرژی، کاهش آلاینده های محیط زیس��تی 
و گرد و غبار اقدم��ات موثر و مهمی انجام 
دادیم و کسب دانش بهره برداری کوره های 
منحصربه فرد چیس��اکی س��بب ش��د بگ 
فیلترهای کوره ها وارد مدار شده و تجهیزات 
آنه��ا به طور قابل ملاحظه ای بومی س��ازی 

پروژه ه��ای  پیرام��ون  فقیهی��ان  ش��ود. 
پیش روی فولاد س��نگ گف��ت: پروژه های 
قابل توجهی را در دس��تور کار قرار داده ایم؛ 
ازجمله این طرح ها وارد کردن آلاینده های 
محیط زیس��تی به مدار تولید و خلق ثروت 
و ارزش افزوده اس��ت. به این ترتیب ریزدانه 
آهک را در فرآیند pcc هیدراته کرده و آنرا 
در فرآیندی به شیر آهک تبدیل می کنیم، 
در نهایت با تزریق co۲ کاغذ سنگی تولید 
می کنیم. این فرآیند نه تنها س��بب می شود 
آلاینده ه��ای زیس��ت محیطی در چرخ��ه 
تولی��د مورد اس��تفاده قرار بگی��رد، بلکه از 
قطع درختان جلوگیری کرده و دوس��تدار 
محیط زیس��ت اس��ت. ازجمله قابلیت های 
این کاغذ کیفی��ت مرغوب، قابلیت بازیافت 
و عدم اش��تعال زایی اس��ت که می تواند در 
صنایع بسته بندی، تبلیغات و صنایع غذایی 

مورد استفاده قرار گیرد.

یک کارشناس بورس کالا گفت: فروش محصولات فولادی 
با دلار نیمایی ضربه بزرگی به تولیدکننده وارد کرد و باعث 
ش��د بس��یاری از تولیدکنندگان از تهی��ه مواد و محصولات 
خود از بورس کالا اجتناب کنند. حسن میثمی در گفت وگو 
ب��ا فولادبان درباره فروش محصولات فولادی با دلار نیمایی 
اظهار کرد: از زمانی که با تصمیم دولت به یکباره نرخ نهایی 
محص��ولات کاهش پیدا ک��رد، تولیدکنندگان فولادی مواد 

اولیه خود را با نرخ بالایی تأمین می کنند و از طرفی، هنگام 
فروش نرخ پایین تری برای محصولات نرخ گذاری شده است. 
وی با بی��ان اینکه فروش محصولات فولادی با دلار نیمایی 
تصمیمی یک ش��به و ریسکی سیس��تماتیک است، گفت: 
بیش��ترین ضربه از این تصمیم و عملکرد به تولیدکنندگان 
فولادی وارد خواهد ش��د. این کارش��ناس بورس کالا معتقد 
اس��ت که چنین تصمیمی در بلندم��دت، نه تنها نمی تواند 

تقاضای بازار را پوش��ش دهد بلکه تقاضای بس��یار کاذبی را 
ایج��اد خواهد کرد. میثمی خاطرنش��ان کرد: این تصمیم با 
ضربه بزرگی که به تولیدکننده وارد کرد، باعث شد بسیاری 
از تولیدکنندگان از تهیه مواد و محصولات خود از بورس کالا 
اجتناب کنند. در واقع بیشتر تولیدکنندگان فولادی ترجیح 
می دهن��د به جای بورس کالا، از دلالان بازار مواد مورد نیاز 

خود را تهیه کنند.

تولید ثروت از آلاینده های محیط زیستیتفکیک وزارت صمت خلاف برنامه ششم است

تولیدکنندگان، دلالان را به بورس کالا ترجیح می دهند

گروه معدن

نشس��ت تخصصی س��یدمهدی نیازی، سرپرست وزارت 
صمت ب��ا نمایندگان انجمن ه��ای فعال در ح��وزه صنایع 
ماش��ین آلات و تجهیزات برگزار ش��د. این نشست با حضور 
س��یدمحمد موسوی معاون و زهره س��یدی مدیرکل دفتر 
صنایع ماش��ین آلات و تجهی��زات وزارت صمت، امیرعباس 
اختراعی رئیس هیات مدیره انجمن س��ازندگان تجهیزات 
صنعتی ایران )ستصا(، احسان ثقفی رئیس، و جمعی دیگر 

از مدیران برگزار شد.
در ابت��دای ای��ن نشس��ت، سرپرس��ت وزارت صم��ت با 
تش��کر از حمایت جدی انجمن ها خصوص��ا انجمن صنایع 
ماشین سازی از دکتر فاطمی امین و اقداماتی که در ۲۰ماه 
گذش��ته در وزارتخانه صمت صورت گرف��ت، افزود: اعتقاد 
داریم تمام تش��کیلات وزارتخانه باید در راستای حمایت از 
بخش خصوصی فعالیت کند یعنی س��اختارهای وزارتخانه 
 درجه��ت خدمت رس��انی ب��ه فع��الان اقتص��ادی طراحی 

شود.
وی ب��ه برگزاری نشس��ت های تخصصی تر ب��ا انجمن ها 
و تش��کل های حوزه ه��ای صنعت، معدن و تج��ارت وجود 
دارد تا برای رفع مش��کلات به برنامه های و نکات عملیاتی 
دس��ت یافت و ادام��ه داد: در آئین نامه حمای��ت از تولید، 
دانش بنیان و اشتغال آفرین که ظرفیت بسیار خوبی داشته 
و چندین تغییر رویکرد جدی و اساس��ی در آن دیده شده 
 که بح��ث ماش��ین آلات و تجهیزات، از ن��کات کلیدی آن

است.
سرپرس��ت وزارت صمت با بیان اینکه انتظارمان از بخش 
خصوصی آن اس��ت که این آئین نامه اجرایی ش��ود، اضافه 
کرد: در این زمینه، تمام توان و ظرفیت  را به کار می بندیم 
ت��ا برنامه های ش��ما در بحث های توس��عه، افزایش تولید و 

درنهایت صادرات به بهترین شکل انجام شود.
تشکیل فدراسیون صنایع ماشین سازی  �

نی��ازی با اش��اره به اینکه باید نشس��ت های مش��ورتی و 
تخصص��ی را برای اس��تفاده از ایده های جدی��د، تقویت و 
توسعه داد، گفت: رویکرد من این است که بخش خصوصی 
باید مطالبه گر بوده و برنامه صنعت ماشین س��ازی را با یک 

اجماع ارائه کند. 
مطمئن��ا تش��کیل فدراس��یون صنایع ماشین س��ازی و 
تجهی��زات ایران نش��ان دهنده بلوغ تش��کیلاتی در بخش 
خصوصی اس��ت زیرا بخش ها و انجمن ه��ا در کنار هم قرار 

گرفته و به زبان واحد رسیده اند.
نب�ود ح�وزه  کارخانه س�ازی، حلق�ه مفقوده  �

صنعت ماشین سازی
وی با بیان اینکه باید برنامه  فعالیت ها و لیست اقدامات از 
سوی بخش انجمن های فعال در این حوزه به ۵ تا ۷ پروژه 
تبدیل ش��ده و در اختیار وزارتخانه ق��رار بگیرد زیرا حرف 
کارشناس��ی است و نفع بخش خصوصی و کشور در اجرای 
این برنامه هاست، افزود: حلقه مفقوده صنعت ماشین سازی، 
نبود حوزه ای با عنوان کارخانه سازی است زیرا درحال حاضر 

ماشین سازی به صورت انفرادی توسعه یافته است. 

پس باید حلقه واسطی به عنوان مجموعه ساز و کارخانه ساز 
تقویت ش��وند تا با دریافت پروژه های داخلی و خارجی، در 
نهایت ماشین س��ازان، تجهیزات س��ازان و... در زیرمجموعه 

آنها پیشرفت کنند. 
سرپرست وزارت صمت با بیان اینکه ظرفیت های مقرراتی 
بس��یار بالایی در آئین نام��ه دانش بنیان ها وجود دارد، ادامه 
داد: وزارتخانه قرار اس��ت در این حوزه سیاست گذاری کند 
و باعث ساختارسازی، گسترش مجموعه و توسعه جی.اس.

آی ش��ود و در ذیل آنها ماشین س��ازان و تجهیزات س��ازان 
کوچک به فعالیت بپردازند که این می تواند جزو برنامه های 

اصلی باشد.
حرف بخش خصوصی شنیده می شود �

وی ب��ا بیان اینکه هرظرفیتی داخل دولت باش��د را برای 
بنیان گ��ذاری ۵ ت��ا ۷ برنامه به کار می بن��دد و وزیر آینده 
ه��م این برنامه ه��ا را ادامه می دهد زی��را مطالبه انجمن ها 
و مجموعه ه��ای فعال در این حوزه اس��ت و اف��زود: امروز 
فض��ای کش��ور، فضایی اس��ت که حرف بخ��ش خصوصی 
ش��نیده می ش��ود، اتفاق��ی ک��ه می ت��وان در تاکی��دات و 
ش��عارهای س��ال متوج��ه ش��د. بای��د ش��هادت دهیم که 
ش��خص رئیس جمهوری معتقد اس��ت چنی��ن موضوعاتی 
بای��د به بخ��ش خصوصی واگذار ش��ود و دول��ت تا جایی 
 ک��ه می تواند به این موضوعات ورود نک��رده و تصدی گری

نکند.
فرصت تاریخی برنامه هفتم �

نیازی با بیان اینکه فرصت تاریخی برنامه هفتم را نباید از 
دست داد، به دلیل اینکه احکام این برنامه هنوز جمع بندی 
نهای��ی نش��ده اس��ت، اضافه کرد: ای��ن برنامه ت��ا تیرماه و 
مردادماه جمع آوری ش��ده و نهایتا تا پایان س��ال توس��ط 
مجلس مصوب می ش��ود، پس در شرایط فعلی اگر بتوان با 
توجه به خلا ءها و مشکلات اساسی موجود در این صنعت، 
حکم و برنامه دقیق و فنی برای ماشین س��ازی و تجهیزات 
 نوشته شود، باعث می شود که حداقل برنامه های مان ۵ سال 

جلو برود.
وی با اش��اره ب��ه اینکه ای��ن چند حکم و قان��ون اصلی 
باید به نحوی درنظر گرفته ش��ود که با برطرف ش��دن آنها، 
ش��اهد رش��د صنعت در حوزه های صادرات و تولید باشیم، 
تاکید ک��رد: اولویت م��ان درحال حاضر صادرات و توس��عه 
س��رمایه گذاری اس��ت تا بازار ماش��ین آلات و تجهیزات در 

کشور توسعه پیدا کند.
سرپرس��ت وزارت صمت در ادامه خاطرنش��ان کرد: باید 
دو اتف��اق مه��م در دهه فعل��ی رقم بزنیم که یک��ی از آنها 
بحث بازسازی و نوسازی ماشین آلات و تجهیزات واحدهای 
تولیدی موجود است زیرا اگر بازسازی نشود، در پایان دهه 
کل صنعت مان دچار افول اساس��ی ش��ده و هرچه امروز در 
اختیار داریم، از بین می رویم؛ به همین دلیل بحث بازسازی 
و نوسازی از اس��تراتژی های مهم مان است که باعث ایجاد 

بازار در صنعت می شود. 
وی ب��ا بیان اینکه در دهه گذش��ته، نرخ س��رمایه گذاری 
منفی بوده و خطر بزرگی اس��ت، اف��زود: حاکمیت بالاخره 
به این اجماع می رسد که بحث مشوق های سرمایه گذاری را 

تقویت کند تا بتوان جریان سرمایه گذاری را در کشور مثبت 
کنیم که ظرفیت بس��یار خوبی برای حوزه ماشین سازی و 

تجهیزات است.
رشد صنعت ماشین سازی موجب رشد صنایع  �

می شود
نی��ازی با تایید این مس��ئله که صنعت ماشین س��ازی و 
تجهیزات، صنعتی صنعت س��از اس��ت، اضافه کرد: اعتقاد 
داری��م اگر صنع��ت ماشین س��ازی و تجهیزات رش��د پیدا 
کند، س��ایر صنایع رشد خواهد کرد زیرا این صنعت، حلقه 
مفقوده س��ایر صنایع اس��ت؛ پس درصورت تمرکز و توجه 
 ویژه روی این صنعت، جریان بزرگ صنعتی در کشور ایجاد 

می کند.
وی ب��ا بیان اینکه بحث برنامه هفت��م با اولویت صادرات 
و افزای��ش تولی��د می تواند فرصت خوبی باش��د، ادامه داد: 
اگر بتوانیم مباحثی مانن��د ارزش افزوده در مناطق آزاد که 
مع��ادلات رقابت پذی��ری را به هم می زند یا رفع مش��کلات 
تامی��ن اجتماع��ی که اتفاقی ب��زرگ ب��وده و حجم بالایی 
از اش��تغال زایی را ایج��اد می کند یا حلق��ه مفقوده  دیگر را 
در صنعت ماشین س��ازی و تجهیزات برط��رف کنیم و آنها 
را در احکام��ی ک��ه می خواهیم برای برنام��ه هفتم در نظر 
 بگیری��م، جای دهیم، ی��ک برد تاریخی ب��رای این صنعت 

خواهد بود.
سرپرست وزارت صمت در ادامه در خصوص رفع مشکل 
تامین نیروی انس��انی ب��رای این صنعت ک��ه دغدغه همه 
فعالان در این حوزه اس��ت، اضافه کرد: در این رابطه تفاهم 
راهبردی با وزارت علوم منعقد کردیم تا از یکس��و سیلابس 
و سرفصل درسی و تحصیلی در دانشگاه ها تعریف کنیم و از 
سوی دیگر خبرگان صنعتی را به عنوان استاد برای تدریس 

به دانشگاه ها معرفی کنیم. 
بحث اختصاص دانش��گاه و تخصصی کردن دانشگاه برای 
ح��وزه صنعت هم از دیگر تفاهم های ص��ورت گرفته میان 

وزارت صمت و وزارت علوم است.
وی ب��ا بیان اینک��ه در ۲-۳ حوزه تفاه��م راهبری میان 
دو وزاتخانه منعقد ش��ده، یادآور ش��د: امروز بس��تر تدوین 
دوره های آموزش��ی برای تربیت نیروی انسانی جهت برنامه 

توسعه ای یک صنعت، آماده است.
نی��ازی ادام��ه داد: ب��رای تخصصی و زنجی��ره ای کردن 
دانش��گاه ها و با حض��ور معاونت علمی، وزی��ر علوم و وزیر 
صنعت، روی ایجاد ۲۹ زیس��ت بوم به تفاهم رس��یدیم. این 
مدل با رویکرد توس��عه فن آوری و نوآوری طراحی ش��د و 
ابعاد این زیست بوم ها، بنگاه های طرف تقاضا که شرکت های 
بزرگ بوده و بنگاه های طرف عرضه شرکت های دانش بنیان 

هستند. 
در این زیس��ت بوم، یک دانش��گاه مادر است تا در تمام 

اس��تان هایی که بنگاه ها حضور دارند، دانشگاه ها را زنجیره 
کن��د ت��ا در حوزه هایی مانن��د ماش��ین آلات و تجهیزات، 
الکترونی��ک، خ��ودرو و... دانش��گاه هایی را منتخب کرده و 
نیازهای پژوهش��ی آن زیس��ت بوم را در م��دل کاری خود 
ق��رار می ده��د. وی در این خص��وص اضافه ک��رد: در این 
راس��تا، دانش��گاه ها طبق تقاض��ای بنگاه ه��ا در مدل های 
ن��وآوری که نی��از به پژوهش اس��ت، مباحث آموزش��ی را 
س��یلابس درس��ی و پایان نامه های فوق لیسانس و دکترای 
خود قرار داده تا نیاز بنگاه برای ۲-۳ س��ال آینده را تامین 
کند. همچنین یک بانک هم در زیس��ت بوم تعریف ش��ده 
 ت��ا در صورت نیاز به جریان مالی، از س��وی بانک پوش��ش 

داده شود.
برنامه ملی برای رشد و توسعه کشور �

سرپرس��ت وزارت صمت در ادامه تاکید کرد: باید از این 
فرص��ت که وزارت علوم همکاری کاملی با وزارت صمت در 
حوزه تربیت نیروی انسانی انجام می دهد، به بهترین شکل 
استفاده کرد زیرا این برنامه، برنامه ملی برای رشد و توسعه 

کشور است.
تلاش برای رفع مشکلات با بانک مرکزی �

وی ب��ا تاکید بر اینکه اقدامات لازم برای حل مش��کلات 
موج��ود صنع��ت با بان��ک مرک��زی و خصوص��ا تامین ارز 
درحال انجام اس��ت، خاطرنش��ان ک��رد: بح��ث راه اندازی 
و فع��ال ک��ردن دبیرخانه ارتب��اط با تش��کل ها را پیگیری 
ک��رده س��ازکار آن را طراحی و ابلاغ می کن��م زیرا ظرفیت 
مبارک و خوب��ی خواهد بود. نی��ازی در ای خصوص افزود: 
البته در زمان وزارت آقای فاطمی امین، این مس��ئولیت به 
بنده س��پرده ش��ده بود تا ارتباط با تشکل ها را برقرار کنم. 
البته اعتقادم بر این بود که در محل تش��کل ها حضور پیدا 
کن��م نه اینکه تش��کل ها را به وزارتخانه بی��اورم که در این 
 رابطه، نشست های بسیاری را در محل انجمن ها و تشکل ها 

برگزار کردم.
وی با اش��اره به اینکه می توان از ظرفیت صندوق توسعه 
ملی برای صنعت ماش��ین آلات و تجهیزات بهره مند ش��د، 
تصری��ح کرد: برای طراح��ی مدل تامین مال��ی زنجیره ای 
در حوزه صنعت ماش��ین آلات و تجهی��زات مکاتباتی انجام 
دادیم تا تس��هیلات به خریدار اعطا ش��ود و آن تس��هیلات 
 ب��ه زنجیره این صنعت منتقل ش��ده و اقدام��ات به خوبی

پیش برود. 
سرپرس��ت وزارت صم��ت در م��ورد ح��وزه فعالیت های 
نمایشگاهی هم گفت: فعالیت در این حوزه اهمیت بسیاری 
دارد زیرا ظرفیت س��ازی مان در ای��ن صنعت برای صادرات 
بس��یار مهم اس��ت. قطعا از ح��وزه صنعت ماش��ین آلات و 
تجهی��زات انتظ��ار داریم که اتفاق��ات خوب��ی را در حوزه 

صادرات رقم بزنند.

رشد صنایع در گرو توسعه 
صنعت ماشین سازی

 سعید عسگرزاده 
 دبیر انجمن سنگ آهن ایران

 مسیر تحقق توسعه 
در سند هفتم
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نقش بومی سازی گهرزمین در کاهش تحریم های صنعت

واگذاری طلای زرشوران و احیا استیل فولاد بافت، به زودی

بومی س��ازی قطع��ات صنعت��ی از س��ال ۱۳۹۵ و ب��رای 
نخس��تین بار در کش��ور، در ش��رکت گهرزمین انجام ش��د و 
عملکرد این شرکت تاکنون دارای نتایج بسیار موفقیت آمیزی 

بوده است.
 از سال ۹۵ تا به امروز به بحث بومی سازی در کشور توجه 

ویژه ای شده است. 
ش��رکت های معدنی با عنایت به ساخت داخل و همچنین 
با ریسک پذیری در این زمینه و همت جهادی با پشتیبانی از 
شرکت های بومی سازی در جهت ارتقا صنعت و تکنولوژی در 

کشور تلاش می کنند.
ب��ه گزارش پول نیوز، اقدام��ات مفید و در خور توجهی که 
در ش��رکت گهرزمین در راستای بومی س��ازی قطعات انجام 
ش��ده است، این شرکت توانس��ته در ساخت قطعات کارخانه 

کنسانتره و گندله به خودکفایی ۹۰درصد برسد.
بومی س��ازی و تکی��ه بر دانش فنی و توان جوانان کش��ور، 
عامل تضعیف تحریم هاس��ت. بومی سازی قطعات و تجهیزات 

علاوه بر جلوگیری از خروج ارز، س��بب ایجاد اشتغال، انگیزه 
برای ش��رکت های دانش بنیان و در نهای��ت حرکت و پویایی 
چرخ صنعت کش��ور می ش��ود. ن��گاه بنی��ادی گهرزمین به 
بومی سازی باعث شد، مدیریت ساخت و بروزرسانی و تقویت 
دانش بنیان ها با هدف بومی س��ازی قطعات فعالیت خود را در 
 این ش��رکت شروع کرده و مانع خروج ارز و سرمایه از کشور 

شده است.
راه ان��دازی و طراح��ی قطعات کلیدی به روش مهندس��ی 
معکوس، اس��تعلام س��اخت و کنترل کیفیت را افزایش داده 

است.
 به همین منظور ش��رکت بخش��ی از تجهیزاتی که امکان 
س��اخت آن در داخ��ل کش��ور امکان پذی��ر نیس��ت با تلاش 
متخصص��ان داخل��ی و حمای��ت همه جانبه و با اس��تفاده از 
روش  های مهندس��ی معکوس و با اتکا بر دانش و توانایی های 

داخلی بومی سازی کند.
قطعاتی که در داخل کش��ور بومی س��ازی می شوند صرفه 

اقتصادی بسیاری را با خود دربردارند. باید دانست هزینه هایی 
ک��ه برای س��اخت این قطع��ات و تجهی��زات تخصیص داده 
می ش��ود حدود ۴۰ تا ۶۰ درصد از ارزش تامین آن نسبت به 

خارج کشور کمتر است.
در بخش قطعات کنس��انتره و گندله موردنیاز گهرزمین، از 
این قطعات بومی سازی شده استفاده می شود و نیاز به خارج 

کشور برای تامین این قطعات قطع شده است.
ش��رکت های دانش بنیان و فناور نقش مهمی می توانند در 
تامین نیاز های فناورانه صنایع داش��ته باشند، نکته مهم این 
است که بتوان به ارتباط صنایع و دانش بنیان ها ساز و کار داد. 
در این صورت سرعت ایفای نقش شرکت های دانش بنیان و 
فناور در تامین نیاز های فناورانه صنایع کشور می تواند بسیار 

افزایش یابد.
ش��رکت های دانش بنیان عمدتا فعالیت و تولیداتی بر پایه 
دان��ش فنی دارن��د.  این محص��ولات علاوه ب��ر دانش محور 
بودن باید قابلیت تجاری س��ازی نیز داشته و از سویی دارای 

مزیت ه��ای اقتص��ادی لازم جه��ت عرض��ه در بازار باش��ند. 
ب��رای درک بهتر چرخ��ش اقتصاد به س��مت دانش بنیان ها 
می توانی��م ب��ه ش��رکت هایی مانن��د س��نگ آهن گهرزمین، 
 ب��ه عن��وان یکی از ش��رکت های معتبر در این زمینه اش��اره

کرد. 
این ش��رکت در راستای تحقق سازی بومی سازی قطعات و 
ایجاد زمینه توسعه زیرساختی دانش بنیان ها اقدامات شایانی 

را پیشبرده است. 
فعالیت ه��ای دانش بنی��ان در ای��ن ش��رکت، ب��ه  صورت 
بنی��ادی و با راه کار های بدیع، مبتنی ب��ر همکاری و همیاری 
فن��ی بخش های مهندس��ی کارفرم��ا، پژوهش��گر و پیمانکار 
ب��ا پذی��رش ریس��ک ها، توانس��ته، منت��ج به رف��ع نیاز های 
اساس��ی ای��ن ش��رکت مانند: س��اخت قطع��ات و تجهیزات 
اساس��ی م��ورد نیاز ب��ا س��طح کیفی قاب��ل مقایس��ه و در 
 م��واردی، برت��ر از نمونه های غربی، در س��طح ش��رکت های 

معدنی شود.

رئیس س��ازمان خصوصی سازی گفت: امس��ال ۵۱ درصد 
س��هام کنترلی باشگاه های اس��تقلال و پرس��پولیس واگذار 

می شود.
درب��اره  زاده  قرب��ان  حس��ین  فولادب��ان،  گ��زارش  ب��ه 

واگ��ذاری ش��رکت ها ب��ه بخ��ش خصوص��ی، اظه��ار کرد: 
امس��ال ش��رکت های بس��یاری در برنام��ه واگ��ذار ی داریم. 
 ش��رکت هایی همچون آلومینی��وم جاجرم ک��ه عرضه اولیه 

خواهد شد.

وی گفت: شرکت طلای زرشوران و احیا استیل فولاد بافت 
که این دو ش��رکت هم در آینده نزدیک در مس��یر واگذاری 

قرار خواهند گرفت.
رئیس سازمان خصوصی سازی یادآور شد: در سال گذشته 

حدود ۱۵ ش��رکت همچون هلدینگ خلیج فارس، بخشی از 
بخشی از سهام دولت در شرکت پالایشگاه نفت امام خمینی 
)ره( و ش��رکت آلومینیوم جن��وب و هلدینگ خلیج فارس به 

بخش خصوصی واگذار شد.

معدنکاری با محیط زیست در تضاد نیست
گروه معدن

حوزه معدن ع��لاوه بر اینکه مزایای اقتصادی 
فراوانی برای کش��ور دارد؛ ام��ا در مقابل برخی 
معادن ازجمله معادن سرب و روی آسیب هایی 
هم به محیط زیس��ت وارد می کنند. برای همین 
نیاز اس��ت در کن��ار معدن��کاری حتم��ا موارد 

زیست محیطی هم رعایت شود.
مصطفی نادری، پژوهشگر و فعال محیط زیست 
درخصوص آلودگی های زیس��ت محیطی معادن 
س��رب و روی ب��ه بازار گفت: یکی از اش��کالات 
بس��یار بزرگی که در حوزه مع��ادن وجود دارد 
بهره وری بس��یار پایین در حوزه معادن کش��ور 
اس��ت که به طور کامل معادن م��ورد بهره وری 
قرار نمی گیرد. درست مثل هندوانه ای که گلش 

را برمی دارند و بقیه اش را دور می اندازند.
وی افزود: متاس��فانه بس��یاری از معادن ما به 
این ش��کل درآمده اس��ت که بخش مهم معادن 
را اس��تخراج کرده و بقی��ه اش را همین طور رها 
می کنن��د. درحالی که بای��د از تمامی معادن به 
طور کامل اس��تفاده کرده و م��ورد بهره برداری 

کامل قرار دهند.
این مدرس دانشگاه تاکید کرد: درحال حاضر 
از ۱۳۷ میلی��ون هکت��اری که تح��ت مدیریت 
س��ازمان منابع طبیعی کش��ور قرار دارد، برای 
۱۰۱ میلی��ون هکتار درخواس��ت مع��دن آمده 
است. البته سازمان منابع طبیعی قطع به یقین 
با این رق��م موافقت نخواهد ک��رد و با رقم های 

بسیار پایینی موافقت می کند.
ن��ادری تصریح کرد: یعنی اگر برای دو س��وم 
منابع طبیعی کشور این میزان درخواست برای 
معادن داده می ش��وداین نشان می دهد که خدا 
را شکر کش��ور از نظر مواد معدنی و نعمت های 

خدادادی بسیار غنی است.
به گفته وی، کش��ورمان ظرفیت های معدنی 
بس��یاری خوبی دارد و تقریبا همه جای کش��ور 
معادن پخش هس��تند و مدام درخواس��ت های 
متع��ددی برای معدن��کاری داده می ش��ود؛ اما 
باید براساس ملاحظات و محدودیت های منابع 
طبیعی و محیط زیست این نوع واگذاری ها انجام 

شود.
وی عنوان کرد: اما چیزی که در تمامی معادن 
باید لحاظ شود و از اهمیت فراوانی هم برخوردار 
اس��ت، توجه به این نکته است که وقتی معدنی 
شروع به اس��تخراج مواد معدنی می کند باید از 

تمامی ظرفیت های آن معدن استفاده کنند.
ن��ادری تاکی��د ک��رد: درواقع بای��د ضوابطی 
برای این مس��ئله تعیین شود که از جمله بحث 
زباله ها و باطله های معدنی اس��ت که باید آنها را 
شناسایی کنند. همچنین کاشت درخت اطراف 
معدن را در نظر بگیرند. به خصوص اینکه نهضت 
مردمی کاش��ت یک میلیارد درخت در ۴سال را 
مدنظ��ر قراردهن��د. بنابراین بخ��ش اعظمی از 
درخت کاری را صاحبان مع��ادن و صنعتکاران 
 بای��د انجام دهند و حتما در این طرح ش��رکت

کنند.
وی اف��زود: یعن��ی در قبال برداش��تی که از 
معادن انج��ام می دهند باید بحث درختکاری را 
ج��زو اولویت های کاری خودش��ان قرار دهند تا 

آسیب کمتری به محیط زیست وارد شود.
نادری تاکید کرد: برای اینکه آس��یب کمتری 
ب��ه محیط زیس��ت وارد ش��ود شناس��ایی خود 
منطقه خیلی مهم اس��ت. زی��را از منطقه ای که 
می خواهن��د برداش��ت انجام دهن��د باید ارزش 
اکولوژی بالایی نداش��ته باش��د. فقط در مناطق 
 حفاظت ش��ده می توان برداش��ت هایی را انجام

داد.

این مدرس دانشگاه ادامه داد: یعنی از مناطق 
چهارگانه محیط زیست، مناطق جنگلی و مراتع 
همچنین از ذخیره گاه های زیس��تی باید فاصله 
داش��ته باش��ند. یعنی معادن بیشتر در جاهایی 
باش��د ک��ه ارزش زیس��ت محیطی و اکول��وژی 
خیل��ی بالایی نداش��ته باش��ند و مهم تر از همه 
 اینک��ه با ای��ن مناط��ق فاصله کاف��ی را رعایت 

کنند.
وی گف��ت: مث��لا اگر در وس��ط ی��ک جنگل 
بخواهن��د مع��دن بزنند، ولی وقت��ی ارزش های 
اقتصادی، زیس��تی و اجتماعی و روان شناس��ی 
آنجا را مدنظر قرار می دهند می بینند آن معدن 

صرفه اقتصادی لازم را ندارد. 
بنابراین بهتر اس��ت در چنین مناطقی اجازه 
معدنکاری داده نشود. چون هم گونه های مختلف 
گیاهی و جانوری در آنجا زندگی می کنند که با 
اکتشافات معدنی تمامی اینها به خطر می افتند. 
ه��م اینکه از نظر ارزش گ��ذاری آن معدن اصلا 
صرفه اقتصادی ندارد و به محیط زیس��ت آسیب 

فراوانی وارد می کند. 
این کارش��ناس محیط زیس��ت بیان کرد: اما 
گاهی اوقات صرفا به بحث اقتصادی توجه کرده 
و س��ایر موارد اجتماعی، محیط زیستی و موارد 
دیگ��ر را نادیده می گیرند ب��رای همین اتفاقات 

بدی برای محیط زیست به وقوع می پیوندد. 
وی افزود: گاهی معادنی را برداش��ت می کنند 
که صرفا فقط جنبه اقتصادی دارد و متاس��فانه 
ملاحظات��ی را هم که باید در این رابطه داش��ته 
باش��ند مانند س��اماندهی زباله ها، و باطله های 
معدن��ی در نظ��ر نمی گیرند. درحال��ی که این 
م��وارد خیل��ی اهمیت دارد. یا اینکه بخش��ی از 
محیط زیس��ت را احیا کنند. ولی متاس��فانه این 

کارها را انج��ام نمی دهند. نادری ابراز امیدواری 
ک��رد: امیدوارم با آگاهی رس��انی های عمومی و 
نظر مس��اعدتر و بهتر مجلس، که در بحث اص 
لاح قانون معادن ورود داش��ته و حسن نظارت و 
اجرای صحیحی که دستگاه ها داشته باشند. زیرا 
مجوز بس��یار ی از معادن را ب��ه افراد می دهند. 
 ولی متاسفانه بعضا نظارت های خوبی هم انجام

نمی گیرد.
 وی تصری��ح کرد: گاهی هم یکس��ری موارد 
ران��ت وج��ود دارد ک��ه در اختی��ار برخ��ی از 
اف��راد قرار می گی��رد. اگر این موارد حل ش��ود 
قطعا ش��اهد ش��رایط بهت��ری خواهی��م بود به 
خص��وص ای��ن ک��ه از ن عمت های خ��دادادی 
ظرفیت ه��ای  کش��ور  و  هس��تیم  برخ��وردار 
 فراوان��ی دارد ک��ه می توان��د باعث پیش��رفتش

شود.
 این فعال حوزه محیط زیس��ت خاطر نش��ان 
کرد: همین نهضت ساخت مسکن مصالحش از 
معادن تامین می ش��ود و ما نمی توانیم معادن را 
نادیده بگیریم و به آنها دست نزنیم. بلکه باید با 
حداکثر برداشت از معادن، از آنها استفاده کنیم. 
یعنی به��روری را بالا ببریم و تاجایی که ممکن 

است سراغ معادن جدید نرویم. 
مگر اینکه با کمبود ماده معدنی خاصی مواجه 
ش��ویم. در این صورت فقط باید س��مت معادن 
جدید برویم، چراکه هر چقدر هم که ملاحظات 
را بالا ببریم باز هم به محیط زیس��ت آسیب وارد 

می شود.
کاه�ش آلایندگ�ی ب�ا بکارگی�ری  �

روش های نوین 
محمد امین جعفری، کارش��ناس ارشد زمین 
شناس��ی درباره اینکه برای آلودگی های معادن 

س��رب و روی و مس چه کارهایی انجام ش��ده 
است گفت: براساس پژوهش هایی که انجام شده 
و مطالعاتی که وجود داش��ته اس��ت اینها فقط 
می آیند می گویند که عناصر چنین آلودگی هایی 
را ایج��اد می کنن��د ول��ی در عم��ل کاری برای 
برطرف کردن آلودگی های زیست محیطی انجام 

نمی دهند.
وی اب��راز ک��رد: متاس��فانه مدت��ی قبل یکی 
دانش��جویان مقط��ع دکت��ری که ی��ک بازدید 
صحرایی برای تز دکترایش داش��ت، ۲۰ روز در 
یک معدن سرب و روی ماند. ولی وقتی برگشت 
به طور ناگهانی به کمارفت و بعد از چند روز هم 
فوت کرد. پزش��کان در این رابطه گفتند که که 
مرگ او به خاطر مسمومیتی بوده که در معدن 

سرب و روی اتفاق افتاده است. 
ب��ه گفته وی، فق��ط می آیند بی��ان می کنند 
ک��ه مع��ادن م��س و س��رب و روی چنی��ن 
آلودگی های��ی را دارند، ولی هیچ راهکاری برای 
این مش��کل ارائه نکرده اند ت��ا چنین معظلات 
 برای نیروهای متخصص یا محیط زیس��ت ایجاد

نشود.
 جعفری در خصوص راهکارهای موجود تاکید 
کرد: ب��رای برطرف کردن میزان آلایندگی مواد 
معدن��ی مانند س��رب و روی بای��د از روش های 
معدنکاری جدید یا اس��تحصال نوین اس��تفاده 
کرد. همچنین دس��تگاه های قدیمی معدنکاری 
باید از رده خارج ش��وند و حتما از دستگاه های 

جدیدی استفاده شود. 
کاری کم��ی  مع��دن  بای��د روش ه��ای  کلا 
تغیی��ر پی��دا کن��د و تنوع��ی در ای��ن حیط��ه 
ایج��اد ش��ود ت��ا ض��رر و زیان ه��ای صنای��ع 
 معدن��ی به محیط زیس��ت و اف��راد کاهش پیدا 

کند. 
وی تصریح کرد: بنابراین از مهم ترین عواملی 
که روی آن تاکید فراوانی وجود دارد این اس��ت 
که روش های نوین معدنکاری در دستورکار قرار 
بگیرد و دستگا ه های قدیمی به طور کلی از رده 

خارج شوند.
در پایان کار معدن باید بسته شود �

س��بحان میرزای��ی، کارش��ناس مع��دن در 

خصوص آلودگی های معدنی سرب و روی گفت: 
معدن کاری با محیط زیس��ت در تضاد نیس��ت. 
ولی یکس��ری موارد هست که باید رعایت شود. 
از جمل��ه اینک��ه وقتی ذخیره معدن��ی به پایان 
می رس��د و به اصطلاح عمر معدن تمام می شود 
باید آن معدن بسته شود و محیط اطراف معدن 
به شکل اولیه آن بازگردد. ولی متاسفانه این کار 

انجام نمی شود. 
مثلا اگ��ر مراتع و چمن زاری ب��وده باید بعد 
از بس��ته ش��دن معدن به ش��کل اولیه خودش 
بازگ��ردد. وی ادامه داد: در تم��ام دنیا عملیات 
معدنکاری انجام می ش��ود و س��رب و روی هم 
استخراج می ش��ود ولی تضادی با محیط زیست 
هم ن��دارد. ولی به ش��رطی ک��ه کار به صورت 
اصول��ی انج��ام گی��رد. و از مهم تری��ن کاره��ا 
 بس��تن معدن بع��د از اتم��ام دوره بهره برداری

است. 
میرزایی عنوان کرد: متاس��فانه تاکنون چنین 
اتفاقی نیافتاده و معادن بعد از اتمام کار بس��ته 
نش��ده اند. البته این م��وارد به خاط��ر عملکرد 
ضعی��ف و نظ��ارت ضعیف ارگان ه��ای مربوطه 
 اس��ت که قوانین ب��ه خوبی و درس��تی رعایت

نشده است. 
وی تاکید ک��رد: باید ای��ن را بدانیم که اصلا 
معدن تض��ادی با محیط زیس��ت ن��دارد. چون 
همان طور که در معدن کار انجام می ش��ود باید 
گونه های جانوری هم زندگی خودش��ان را ادامه 
دهند. زیرا معدنکاری باید باعث توس��عه منطقه 
ش��ود. البته همه این موارد ب��ه بهره برداری که 
آنجا کار می کند و نظارت سازمان های بالادستی 

برمی گردد. 
یعنی س��ازمان محیط زیست، وزارت صمت و 
منابع طبیع��ی باید ب��ر روی فرآیند معدنکاری 

نظارت کافی داشته باشند. 
وی تصری��ح ک��رد: مهم تری��ن مبحث��ی که 
درحال حاض��ر در بخ��ش معدنی کش��ور وجود 
دارد این اس��ت که نظ��ارت کافی در این بخش 
وجود ندارد و این مس��ئله باعث می شود چنین 
آسیب های به وجود آید و چنین خسارت های به 

محیط زیست وارد شود.

در تمام دنیا عملیات معدنکاری انجام می شود ولی تضادی 
با محیط زیست ندارد. چرا که کار به صورت اصولی انجام 

می گیرد برای مثال، بعد از اتمام دوره بهره برداری، معدن 
بسته می شود

»جهان فولاد سیرجان« موفق 
به کسب مقام واحد برتر 
حوزه ایمنی و بهداشت شد

ش��رکت جهان فولاد س��یرجان موفق به کسب 
مقام واحد برتر حوزه ایمنی و بهداش��ت در بخش 

صنایع شهرستان بردسیر شد.
به گ��زارش ایراس��ین، ای��ن انتخاب ب��ه خاطر 
تلاش های ش��رکت جه��ان فولاد س��یرجان برای 
ارتق��ای مهارت ه��ای ش��غلی و انتق��ال دان��ش و 
آموزش به کارکن��ان، رعایت اصول و پروتکل های 
بهداش��تی و ایمنی برای حفظ س��لامتی کارکنان 
ب��وده و ط��ی مراس��می ب��ا اه��دا لوح تقدی��ر به 
مدیرعامل ش��رکت جه��ان فولاد از این ش��رکت 
به عن��وان واحد برتر حوزه ایمنی و بهداش��ت در 
بخش صنایع شهرس��تان بردسیر در کارخانه نورد 
 میلگرد بردس��یر در س��ال ۱۴۰۱ تجلیل به عمل 

آمد.

تجلیل از فولاد هرمزگان 
 در جشنواره امتنان 

از کارگران
از  امتن��ان  جش��نواره  چهارمی��ن  و  س��ی  در 
کارگران، گروه های کار نخبه و واحد نمونه اس��تان 
هرم��زگان، از ش��رکت فولاد هرم��زگان به عنوان 
کارفرم��ای پیش��رو در ورزش کارگ��ری و کمیته 
 برتر حفاظت فنی و بهداش��ت کار اس��تان تجلیل 

شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت فولاد هرمزگان، 
به مناس��بت هفته کار و کارگر، س��ی و چهارمین 
جش��نواره امتنان از کارگران، گروه های کار نخبه 
و واحد نمونه اس��تان هرمزگان ب��ا حضور مهدی 
دوس��تی، اس��تاندار هرم��زگان، احم��د م��رادی، 
نماین��ده م��ردم بندرعب��اس در مجلس ش��ورای 
اس��لامی، مجتبی معی��ن وزیری، مدی��رکل کار، 
تع��اون و رفاه اجتماع��ی، اباذر س��الاری، فرمانده 
سپاه امام سجاد)ع( اس��تان هرمزگان و جمعی از 
 مسئولان اس��تانی و کش��ور در بندرعباس برگزار 

شد.
در این جش��نواره به دلیل عملکرد قابل تحسین 
ش��رکت ف��ولاد هرم��زگان در زمین��ه حمایت از 
ورزش کارگ��ری، عطااله معروفخان��ی، مدیرعامل 
ش��رکت فولاد هرم��زگان لوح  س��پاس و تندیس 
کارفرم��ای برت��ر و کمیت��ه برتر حفاظ��ت فنی و 
 بهداش��ت کار اس��تان را از مهدی دوستی دریافت 

کرد.
جش��نواره امتنان در راستای ش��کوفایی جامعه 
کارگری و افزایش بهره وری، نیروی خلاق و نوآور، 
هر س��ال در هفت��ه کار و کارگر با ه��دف تجلیل 
و قدردان��ی از نخب��گان جامعه ه��دف، به منظور 
شناسایی و الگوسازی کارگران نمونه و تبیین ابعاد 
فرهنگی ح��وزه کارگری و همچنی��ن کارفرمایان 
منتخ��ب در ح��وزه مختل��ف همچ��ون فرهنگی، 

ورزشی، ایمنی و... برگزار می شود.

 توسعه فعالیت های
 ذوب آهن 

در منطقه سنگان
مدیرعامل ش��رکت ذوب آهن اصفهان در دیدار 
ب��ا رئیس س��ازمان صمت خراس��ان رضوی گفت: 
این مجتمع عظی��م صنعتی به عنوان یک صنعت 
ملی در منطقه س��نگان حاضر شده است و تلاش 
می کند در این منطقه، هاب تامین مواد اولیه خود 

را ایجاد کند.
ب��ه گ��زارش روابط عمومی ذوب آه��ن اصفهان، 
مهدی کوهی در این دیدار بیان کرد: در راس��تای 
حضور فع��ال و قدرتمن��د ذوب آه��ن اصفهان در 
منطقه سنگان، ساختار بخش معدنی این مجتمع 
عظیم صنعتی تقویت می ش��ود و نتیجه آن تامین 

پایدار برای تولید پایدار خواهد بود.
وی اف��زود: ب��رای تامی��ن پایدار بای��د فرهنگ 
معدن��ی را دوباره در این مجتم��ع عظیم صنعتی 
ک��ه مادر صنعت فولاد کش��ور اس��ت، احیا کنیم. 
شرکت ذوب آهن اصفهان دستیابی به تولید کامل 
و رس��یدن به ظرفیت اس��می را هدف ق��رار داده 
اس��ت و به همین دلیل تولی��د محصولات ارزش 
افزا در امس��ال، اولویت اصل��ی این مجتمع عظیم 
صنعتی اس��ت. امیررضا رجبی نیز با بیان اینکه از 
س��رمایه گذاری بخش خصوصی حمایت می کنیم، 
عنوان کرد: ذوب آهن اصفهان، یک ش��رکت ملی 
و توانمند ب��وده که در حوزه معدن نیز از س��ابقه 
بس��یاری برخوردار است و به همین دلیل می تواند 

فعالیت خود را در منطقه سنگان توسعه دهد.

روی خط خبر
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استراتژی مانند پازل است و توسعه در آن به صورت افقی 
و عمودی طراحی می شود. به عنوان مثال، اگر قرار است 
صنعت فولاد را توسعه بدهیم، باید برای تامین انرژی، 

جاده، وسیله حمل و در نهایت صادرات و بازار نهایی هم 
برنامه ریزی داشته باشیم
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گیتا جاودانی 

هرچند س��ال گذش��ته از مجلس خبر می رس��ید که نمایندگان 
بررس��ی بودجه را منوط به تایید برنامه هفتم توس��عه کرده اند، اما 
اتفاقات براساس پیش بینی های انجام گرفته، رخ نداد. بودجه با تاخیر 
در مجلس تایید ش��د، وزیر صمت به حکم مجلس کنار رفت و حالا 
بعد از گذش��ت مدت ها از اتمام زمان برنامه توسعه ششم می گذرد، 

برنامه هفتم در راه مجلس است.
ام��ا در می��ان اهداف و اولویت ه��ای اصلی برنامه هفتم توس��عه، 
مواردی دیده می ش��ود که به نظر می رس��د ارتباط طولی با همدیگر 
 دارن��د. به بیان دیگ��ر، تحقق هر ی��ک در گرو عملی ش��دن دیگری 
اس��ت. به عنوان مث��ال، »اجرای طرح ه��ای عظیم اقتص��ادی ملی، 
پیش��ران، زیرس��اختی، روزآمد و مبتنی بر آینده نگری« نیازمند در 

دس��ت بودن سند »آمایش س��رزمین« است، در حالی  که این سند 
هنوز تنظیم و نهایی نشده و بند دیگری از برنامه های توسعه هفتم 

تهیه و موردتاکید قرار گرفته است.
جای��ی دیگ��ر از ای��ن برنامه درب��اره »افزای��ش ارزش اف��زوده از 
طری��ق تکمی��ل زنجیره ارزش« س��خن به می��ان آمده اس��ت، در 
حال��ی  ک��ه پیش نی��از آن یعن��ی »حمای��ت حقوق��ی و قضایی از 
س��رمایه گذاری، امنی��ت اقتص��ادی و بهب��ود محیط کس��ب وکار« 
 هن��وز محق��ق نش��ده و در برنام��ه هفت��م ب��ر آن تاکی��د ش��ده

اس��ت. در گزارش امروز »روزگار معدن« از بهرام ش��کوری، رئیس 
کمیس��یون مع��ادن و صنایع معدنی ات��اق ای��ران و علی خان نصر 
اصفهان��ی، اس��تاد دانش��گاه و فع��ال مع��دن خواس��تیم نظر خود 
 را درب��اره تاثی��ر برنامه های توس��عه هفت��م بر بخش مع��دن بیان 

کنند.

دوری برنامه های 
توسعه از واقعیت

در گزارش »روزگارمعدن« درباره برنامه هفتم توسعه و ضرورت های آن مطرح شد

 تولید آهن اسفنجی
 در فولاد سفیددشت 

فراتر از برنامه

مدیر مجتم��ع فولاد سفیددش��ت گفت: میزان 
تولی��د آهن اس��فنجی در این مجتمع طی س��ال 
گذش��ته؛ ۸۰۳ هزار تن آهن اسفنجی ثبت شد که 
حاک��ی از عملکرد تولید فراتر از برنامه )۸۰۰ هزار 

تن( محسوب می شود.
ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی ایمی��درو، محمود 
ارب��اب زاده اف��زود: ای��ن می��زان تولید ب��ا وجود 
محدودیت های قطعی برق و گاز و تعطیلی ۴۵روزه 

کارخانه محقق شده است.
وی در خصوص اقدامات صورت گرفته در واحد 
فولادس��ازی گفت: نخس��تین ذوب در کوره قوس 
الکتریکی این واحد طی اس��فندماه س��ال گذشته 
با موفقیت انجام ش��د و واحد فولادسازی در نیمه 
نخست امسال آماده بهره برداری به صورت رسمی 

است.
مدیر مجتمع فولاد سفیددش��ت اف��زود: میزان 
اش��تغالزایی در واح��د فولادس��ازی ب��ه ۲۰۰ نفر 
می رسد تا پایان امسال تعداد نیروی انسانی در این 

بخش به ۲۸۰ نفر می رسد.
ارب��اب زاده در زمینه طرح های توس��عه ای فولاد 
سفیدش��ت عنوان ک��رد: پروژه بیل��ت مجتمع در 
مرحله حمل تجهیزات خارجی و س��الن مربوط به 

آن در حال تکمیل است.

کاهش ارزبری با احداث 
کارخانه تولید نوار نقاله

رئیس هیات عامل ایمی��درو گفت: اجرای طرح 
اح��داث کارخانه تولید نوار نقال��ه، کاهش ارزبری 

قابل توجهی برای کشور به همراه دارد.
ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی ایمی��درو، وجیه اله  
جعفری در مراسم آغاز عملیات اجرایی طرح تولید 
نوار نقاله اس��تیل کورد گفت: اجرای این طرح در 
منطقه کمتر توسعه یافته الشتر )استان لرستان(، 
نقط��ه عطفی برای توس��عه صنعتی ای��ن منطقه 
اس��ت. وی ادامه داد: طرح تولید نوار نقاله استیل 
کورد برای نخس��تین بار در کشور انجام می شود و 
اکنون نیاز کش��ور از طریق واردات تامین می شود. 
رئیس هیات عامل ایمیدرو با اشاره با اینکه حضور 
ش��رکت های بزرگ در اجرای هر طرح توسعه ای، 
منجر به توس��عه آن منطقه می شود، تصریح کرد: 
امیدواریم، شرکت های س��رمایه گذار )شرکت های 
فولاد مبارکه و توس��عه معادن و فلزات(، نسبت به 
تامین مالی این طرح نیز در بازه زمانی برنامه ریزی 
ش��ده اقدام کنن��د. وی افزود: ای��ن طرح همچون 
طرح های دیگر، ماهان��ه در ایمیدرو پایش خواهد 
شد تا ان ش��اءاله با حمایت سرمایه گذاران، طرح با 
س��رعت اجرا ش��ود و مردم در موعد مقرر، شاهد 
توسعه منطقه باشند. جعفری خاطرنشان کرد: در 
منطقه مذکور، محدوده های معدنی شناسایی شده 
و امیدواریم با اکتش��افات بیشتر، به نتایج مطلوبی 

برسیم.
وی افزود: با دس��تیابی به ذخای��ر قابل توجیه، 
امکان توس��عه زنجیره م��اده معدنی فراهم خواهد 
شد. جعفری خواستار ش��د: مسئولان طرح تولید 
نوار نقاله، برنامه آموزش نیروی انس��انی مورد نیاز 
ب��رای دوران بهره برداری را از میان نیروهای بومی 
اجرای��ی کنند. ایمیدرو نیز در امر آموزش حمایت 
می کن��د. رئیس هیات عامل ایمیدرو با بیان اینکه 
این س��ازمان ۱۰۲ کیلومتر جاده برای فعال سازی 
مع��ادن مطالعه و برنامه ریزی کرده اس��ت، گفت: 
درحال حاضر، اجرای بخش��ی از این میزان تکمیل 
و پایان یافته و برخی در مرحله اجرا و بخش��ی نیز 
آماده اجراست. وی ادامه داد: ایجاد زیرساخت های 
لازم برای معادن، یکی از راهبردهای ایمیدرو برای 

توسعه این حوزه مهم است.

روی خط خبر

بهرام شکوری ـ رئیس 
و  معـادن  کمیسـیون 
اتاق  معدنـی  صنایـع 

ایران: 
تهی��ه س��ند آمای��ش 
س��رزمین ک��ه در برنامه 
توس��عه هفت��م هم ب��ر آن تاکید ش��ده، کاری 
ضروری و عاقلانه اس��ت که باید مدت ها پیش 
 از این انجام می ش��د و امیدواری��م در این دوره 

به طورحتم به سرانجام برسد.
اما نکته مهم ت��ر از تنظیم برنام��ه، پایبندی 
به آن اس��ت. آمایش سرزمین اطلاعاتی پایه ای 
اس��ت که باید براساس آن، اس��تراتژی توسعه 
صنعتی در بخش های اقتصادی به ویژه در بخش 

معدن تنظیم شود.
آمای��ش  س��ند  بای��د  م��ا  به عبارت دیگ��ر، 
س��رزمین را در اختی��ار داش��ته باش��یم ت��ا 
بدانیم کش��ور چ��ه ظرفیت های��ی دارد و روی 
 ک��دام باید س��رمایه گذاری کرد و ه��ر فعالیت 
اقتص��ادی در ک��دام منطق��ه و ب��رای چه نوع 
فعالیتی مناس��ب است و در نهایت براساس آن، 
 استراتژی و نقش��ه راه اقتصادی کشور را تدوین 

کنیم.
در مقطع��ی، نماینده های مجلس به دولت ها 
فشار آوردند تا ۸ تا طرح فولادی را در مناطقی 
اج��را کنند ک��ه اص��لا توجیه اقتص��ادی برای 

فولادسازی نداشت. 
متاس��فانه هر دولتی که سرکار آمد، نتوانست 
ای��ن لابی ه��ای قدرتمن��د مقاوم��ت  مقاب��ل 
کن��د و اجرای طرح ه��ا ادامه یافت و س��رمایه 
عظیم��ی در این مناطق به مصرف رس��ید، اما 
ام��روز ب��ه آفتی ب��رای اقتصاد بدل ش��ده و نه 
 به معدن نزدیک اس��ت و نه به آب دسترس��ی

دارد.

پازلی به نام استراتژی �
اس��تراتژی مانند پازل اس��ت و توسعه در آن 
ب��ه صورت افق��ی و عمودی طراحی می ش��ود. 
به عنوان مث��ال، اگر قرار اس��ت صنعت فولاد را 
توس��عه بدهیم، باید برای تامی��ن انرژی، جاده، 
وس��یله حمل و در نهایت صادرات و بازار نهایی 

هم برنامه ریزی داشته باشیم.
آنچه تا امروز ش��اهد بوده ایم، این اس��ت که 
دولت ه��ای گوناگون، ه��ر یک به نوب��ه خود با 
هم��کاری دانش��گاه ها اس��تراتژی هایی تدوین 
کرده ان��د، اما داده های آمایش س��رزمین وجود 
نداش��ته اس��ت و به این ترتیب، از اساس ناقص 
اس��ت. امروزه کش��ور فاقد اس��تراتژی توسعه 

صنعتی و این ایراد بزرگی است.
اسناد بالادستی �

حال ف��رض کنی��م، دولت س��رانجام به این 
نتیجه رسیده است که حتما باید براساس برنامه 
توس��عه هفتم، سند آمایش س��رزمین را تدوین 
کند. روشن است که در ش��رایط موجود، برای 
به س��رانجام رس��اندن این فرآیند با چالش های 
زی��ادی روبه رو و راهکار ح��ل این چالش ها هم 

از پیش ارائه داده  شده است.
 به نظر می رس��د به ج��ای اینکه تهیه س��ند 
آمایش در دس��ت دولت ها بچرخد و هرکدام با 
نادیده گرفتن تلاش ه��ای انجام گرفته در دولت 
قبلی، کار را باز از اول آغاز کنند، بهتر است کار 
آن را ب��ه اتاق بازرگانی واگذار کنند تا این نهاد، 
با اس��تفاده از منابع مال��ی خود و کمک گرفتن 
از ش��رکت های معتبر داخلی و خارجی، آمایش 
را به س��رانجام برسانند و براساس آن استراتژی 

تدوین کنند.
اما این اس��تراتژی باید به صورت سندی ملی 
و بالادس��تی درآید و همه دولت ها ملزم و مقید 
به اجرای آن ش��وند و هیچ وزیر و وکیلی اجازه 

نداش��ته باش��د که پا را فرات��ر از چارچوب این 
استراتژی بگذارد.

رابطه طولی برنامه ها �
وقتی س��ند توس��عه را م��رور می کنی��م، با 
برنامه هایی روبه رو می ش��ویم که رابطه طولی با 
هم دارند. به عبارت دیگر، تحقق هر یک در گرو 
به نتیجه رسیدن دیگری است. بنابراین، به شکل 
منطقی نمی توان تا نخستین اقدام عملی نشده 

است، برای اقدامات بعدی قدم برداریم.
می گویند کس��ی که رو به س��ویی می رفت از 
رهگذری پرس��ید: »مسیر من درست است«؟ و 
پاسخ شنید که: »اگر نمی دانی کجا می خواهی 

بروی، همین مسیر درست است«!
ماج��رای تهیه اس��تراتژی در کش��ور ما هم 
همین اس��ت. معلوم نیس��ت، وقتی ما نه سند 
آمایش س��رزمین داریم و نه اس��تراتژی توسعه 
اقتصادی، چط��ور می توانیم صنایع پیش��تاز را 
شناسایی کنیم، طرح های پیشران را به مرحله 
اج��را بگذاریم، چقدر باید تولید کنیم، نیاز بازار 
داخلی چقدر است و مقصد صادراتی کجاست؟

دقیقا ای��ن رون��د را در زمینه ف��ولاد تجربه 
کردیم. این مش��کل از آنجا ناشی شد که هدف 
تولید ۵۵ میلیون ت��ن برای افق ۱۴۰۴ تعریف 
ش��د، اما محاسبات نش��ان می دهد که مصرف 
سرانه ما در افق ۱۴۰۴ بیش از ۳۵ میلیون تن 

فولاد نیست و مابقی آن را باید صادر کنیم.
اما س��وال اینجاس��ت ک��ه وقتی قرار اس��ت 
بی��ش از ۱۵ میلیون تن فولاد صادر ش��ود، چه 
نیازی است که توسعه صنعت فولاد در اصفهان 
ی��ا آذربایج��ان صورت گی��رد؟ چ��را باتوجه به 
مشکل آب؛ این کارخانجات در سواحل جنوبی 
احداث نش��د؟ وقتی ظرفیت تولید یک کارخانه 
فولادس��ازی برای صادرات اختصاص پیدا کرده 
اس��ت، چرا س��نگ آهن موردنیاز ب��رای فولاد 

صادرات��ی باید از منابع داخلی تامین ش��ود؟ و 
مس��ائل دیگری ازاین دس��ت که اگر از ابتدا به 
آنها توجه می ش��د، هزینه ها کاهش می یافت و 

تولیدات مزیت رقابتی پیدا می کرد.
چشم انداز تشریفاتی �

بنابرای��ن دوباره ب��ه نقط��ه اول برمی گردیم 
که وقت��ی آمایش س��رزمین ص��ورت نگرفته و 
استراتژی برمبنای آن تدوین نشده است، چطور 
می توان هدفی در نظر گرفت و برای رسیدن به 

آن ریل گذاری کرد.
نتیجه هم که روشن است. تابه حال کدام یک 
از برنامه ه��ای گذش��ته محقق ش��ده  که امید 
داش��ته باشیم برنامه هفتم به نتیجه برسد. همه 
این اقدامات تش��ریفاتی است. تا زمانی که علم 
را کن��ار بگذاریم و مبنای تصمیم گیری های مان 
شعار باشد، چیزی جز این در انتظارمان نیست. 
اگر به همان مثال آشنای فولادسازی برگردیم، 
بدون اینک��ه بدانیم آیا مواد اولیه مهیا اس��ت، 
معادن مادر کدام هس��تند ، کارخانه ها کجا باید 
جانمای��ی ش��وند، محصول قرار اس��ت به کدام 
کش��ورها صادر ش��ود، رقبا چه کسانی هستند، 
برنامه های توس��عه کش��ورهای اطراف چیست، 
پیش بینی از بازار آینده فولاد چگونه اس��ت و... 

عدد ۵۵ میلیون تن را در هدف گذاری کردیم.
از آخر به اول �

در حال  حاضر کش��ورها به سمت تولید فولاد 
س��بز پی��ش می روند، ام��ا ما تا به ام��روز برای 
فولاد س��بز هیچ اقدامی نکرده ایم؟ دنیا به سوی 
کربن زدایی تغییر جهت داده و برای تولید کربن 
مالیات های سنگین در نظر گرفته  شده است و 
در آینده نزدیک، اگر محصولی از طریق مصرف 
س��وخت های فس��یلی، مانند گاز و زغال سنگ 
تولید ش��ود، دیگر جزو محصولات سبز به شمار 
نمی رود. امروز برای تولید این نوع فولاد مالیات 

در نظر گرفته  ش��ده اس��ت، اما ب��ه زودی دنیا 
به سمتی می رود که جلوی فروش این نوع فولاد 
را می گی��رد. ما هنوز برای ای��ن تحول مهم که 
تبعاتش دامن ما را هم می گیرد، هیچ برنامه ای 

نداریم.
اقدام عاجلی که ما باید هم اینک انجام دهیم، 
این اس��ت که اس��تراتژی دقیقی برای توس��عه 
اقتصادی و برنامه های توس��عه ای براس��اس آن 
تعری��ف کنی��م و بع��د از پایان یافت��ن دوره ۵ 
س��اله باید ارزیابی دقیقی ص��ورت گیرد که در 
کجا پیش��رفت داش��ته ایم. به عنوان مث��ال، آیا 
حمل ونق��ل ما به موازات تولی��د ۵۵ میلیون تن 
فولاد توس��عه پیدا کرده اس��ت؟ آیا توانسته ایم 
راه��ی برای تامی��ن آب یا دیگ��ر انرژی ها پیدا 
کنیم؟ آیا کارخانجات در زمان مقرر بازسازی و 

نیروگاه های کافی راه اندازی شده اند و...؟
به نظر می رسد، بهتر است به جای برنامه چند 
بندی برای توس��عه تنها یک برنامه تعریف شود 
و همه دس��تگاه ها هم وغم خ��ود را برای تحقق 
آن برنام��ه در م��دت مق��رر بگذارن��د. اگر قرار 
باش��د، ساختمانی بنا ش��ود، باید ابتدا مقدمات 
آن فراهم ش��ود، زمین و نقشه تهیه و بعد اقدام 
به ساخت وس��از کنیم، اما ما هم��ه اینها را رها 
کرده ایم و از آخر ب��ه اول می آییم. تولید فولاد 
که فقط احداث کارخانه نیست، آب، برق، جاده، 
حمل ونقل، بنادر، قوانین، تس��هیلات بانکی و... 
هم جزو ملزومات آن اس��ت که اگر یکی از آنها 
محقق نش��ود، کارخانه ساخته  ش��ده است، اما 
نمی ت��وان از آن بهره ب��رداری کرد. در س��نگان 
این اتفاق افتاده و طرح های توسعه ای در زمینه 
ف��ولاد اتفاق راه اندازی ش��ده، اما حمل ونقل به 
همان میزان توسعه پیدا نکرده و در حال  حاضر 
محصولی تولید کرده ایم که نمی توانیم آن را به 

مقصد برسانیم و این فاجعه است.

سخن پایانی

آفتی برای اقتصاد

علی خان نصر اصفهانی 
و  دانشـگاه  اسـتاد  ـ 

فعال معدن:
به دنب��ال  م��ا  وقت��ی 
توسعه یک بخش هستیم 
و چش��م به آینده داریم، 
باید ابتدا ظرفیت های هر بخش از س��رزمین را 
به خوبی بدانیم. به عنوان مثال، مش��خص کنیم 
ک��دام بخش ظرفیت معدن��ی دارد؟ کدام برای 
اکوتوریس��م مناسب است و به همین ترتیب...؟ 
به این منظور تهیه سند آمایش سرزمین پیش 
از هرگونه برنامه ریزی در زمینه معدن ضروری 

است.
نمونه های این برنامه ری��زی را برای مثال در 
اس��ترالیا داریم. در این کش��ور ظرفیت معدنی 
بس��یار زیادی وجود دارد، ام��ا دولت ها ترجیح 
داده اند که بخش عمده ای از ذخایر این کش��ور 
دس��ت نخورده باق��ی بماند و اج��ازه بدهند که 
طبیعت به حالت بکر اولیه باقی بماند. بنابراین، 
ابت��دا بای��د ظرفیت ه��ای بخش ه��ای مختلف 
کش��ور را بشناس��یم و بع��د باتوجه ب��ه اهداف 
پیش بینی ش��ده اولویت هایی برای اس��تفاده از 

آن ظرفیت ه��ا در نظ��ر بگیری��م. اصفهان را در 
نظر بگیرید، که از نظ��ر ظرفیت های اقتصادی 
جایگاه وی��ژی در زمینه گردش��گری دارد، اما 
قس��مت های غرب��ی آن صنعتی ش��ده که این 
موضوع روی ظرفیت های دیگر این ش��هر تاثیر 
بس��یار نامطلوبی داش��ته ی��ا در منطقه ییلاقی 
و زیبای ان��ارک معدنکاری آغاز ش��ده و منظر 
طبیعی این ش��هر که یکی از مقاصد ارزش��مند 
اکوتوریسم اس��ت، تغییر پیدا کرده است. شاید 
در نگاه اول معدنکاری در این منطقه تا حدودی 
ش��رایط اقتص��ادی را بهبود دهد، ام��ا این کار 
منظر طبیعی یک منطق��ه را برای بهره برداری 
کوتاه م��دت اقتصادی از بین می ب��رد و اقدامی 

غیرقابل جبران است.
امروز بهتر از فردا است �

ب��رای جلوگی��ری از این اقدام��ات، باید ابتدا 
مطالعاتی دقیق و حساب ش��ده در کل کش��ور 
انجام می شده و براساس داده های آن، مسئولان 
تصمیم گیری می کرده اند که هر محدوده ای در 

چه زمینه ای توسعه پیدا کند.
هرچند تا امروز در کش��ور ما نس��بت به این 
موض��وع غفل��ت ش��ده  و فرصت ه��ای زیادی 

ازدست رفته، نمونه روشن آن فرونشست زمین 
اس��ت که به واسطه اس��تفاده نابجا از منابع آبی 
ایجاد شده یا تمرکز صنایع در مناطق زلزله خیز 
و... ، اما موضوع آمایش س��رزمین و برنامه ریزی 
براساس ش��رایط هر اقلیم آن قدر مهم است که 
حتی حالا ه��م که ضرب��ات جبران ناپذیری به 
برخی مناطق وارد شده است، باز می تواند مفید 
فایده باشد و جلوی آسیب های بیشتر را بگیرد.

بنابراین باید به سرعت درصدد تصحیح مسیر 
اق��دام کنیم و اگر ام��روز درصدد جبران مافات 

برآییم، بهتر از فردا است.
اب�زار ق�رن نوزدهم�ی، تولید قرن  �

بیست و یکمی
در بس��یاری از کش��ورهای معدن خی��ز برای 
مث��ال ایتالیا یا ترکیه که یک��ی از منابع اصلی 
درآمدشان هم توریسم است، معادن به گونه ای 
طراحی  ش��ده اند که کمترین میزان خسارت به 
محیط اطراف وارد ش��ود. ای��ن تکنولوژی قرن 
بیس��تم اس��ت. ما نمی توانیم با تکنولوژی قرن 
۱۹ در کش��ور ح��رف از ق��رن ۲۱ و ملزومات 
آن بزنی��م، بنابرای��ن بای��د وزن بیش��تری ب��ه 
مطالع��ات کارشناس��ی بدهی��م. البت��ه گاهی 

ه��م کار کارشناس��ی انجام می گی��رد، اما نکته 
اینجا اس��ت که کارشناس��انی در تهیه و تدوین 
برنامه ها به خدمت گرفته می ش��وند و خبرگی 
و مه��ارت کافی برای ایفای مس��ئولیت خود را 
ندارند. بنابراین باید از کارشناس��ان متخصص و 
معروف دنی��ا دعوت کنیم ت��ا در این زمینه به 
ما کمک کنند. بنابراین ایران که انبس��اط پیدا 
نمی کند،پس ما باید همین محدوده را به خوبی 
مطالعه کنیم و بشناسیم و برنامه های توسعه ای 
آن را براساس واقعیت موجود پایه گذاری کنیم.

قانون برای عموم �
مشکل بزرگی که کشور ما دارد، این است که 
در کشور ما قانون برای مردم عادی نوشته  شده 
است و گروهی بنا به دلایل و شرایطی، از قانون 
مستثنا می شوند و مقررات را به نفع خود تفسیر 
می کنند. اگر قوانین کش��ور برای همه یکسان 
باش��د، دیگر بی نظمی و خودمختاری این همه 
توی ذوق نمی زند در کش��ورهای پیشرفته دنیا 
قوانین به صورت روش��ن و شفاف تدوین شده اند 
و تناقض ندارند و با هدف س��رعت بخشیدن به 
کارها تنظیم  شده است، بنابراین جلوی هرگونه 
سوءاس��تفاده از اف��راد، اش��خاص و ارگان های 

دولت��ی، خصوص��ی یا وابس��ته ب��ه قدرت های 
سیاس��ی و نظامی را می گی��رد. بنابراین، وقتی 
سیس��تمی ک��ه تعری��ف می کنی��م، عادلانه و 
قابل اعتماد باش��د می توان��د، اطمینان و امنیت 
ایجاد  و زمینه حضور س��رمایه گذاران در بخش 

معدن را فراهم کند.
باتوج��ه ب��ه اینکه براس��اس اعلام س��ازمان 
زمین شناسی کل کشور، ذخیره قطعی بسیاری 
از م��واد معدن��ی در ایران زیر ۱۵ تا ۲۰ س��ال 
استکه  تا یک دهه دیگر به شدت در تامین مواد 
معدنی موردنیاز صنایع دچار مشکل می شویم. 
فولادسازی، صنایع بوکس��یت، آلومینیوم مس 
و... که امروز هم برای تامین مواد اولیه با مشکل 
روبه رو اس��ت، دیر یا زود زمینگیر می شود. پس 
بای��د تا زمان را بیش از این از دس��ت نداده ایم، 
قوانی��ن را موردبازنگ��ری ق��رار دهی��م و موانع 
س��رمایه گذاری را برطرف کنی��م. اگر زمینه ای 
سالم و شفاف ایجاد شود و هوای سیاست کشور 
غبارآلوده نباشد، اشتیاق برای سرمایه گذاری در 
زمینه معدن و صنایع معدنی خودبه خود ایجاد 
خواهد شد و بس��یاری از مشکلات اقتصادی از 
جمله کمبود فرصت شغلی هم حل خواهد شد.

آمایش و آسیب های جبران ناپذیر

به باور کارشناسان، ضروری است در برنامه توسعه 
هفتـم تکلیف کشـور در برخـی حوزه هـا، از جمله 

مسائل خارجی روشن شود.

بخش اقتصادی نمی تواند میان زمین و هوا باشـد، 
 زیرا در این شـرایط قدرت تصمیم گیری کاملا آسیب

می بیند. 

فعال اقتصادی بخش دولتی یا خصوصی باید بداند 
در برنامه 5سـاله هفتم توسعه سرانجام باید با همین 

شرایط کار کند یا خیر؟ 

وقتی تکلیف روشن باشد، می توان براساس همین 
 شرایط برنامه ریزی کرد که اهداف آرمان گرایانه یا رویایی 

نباشد.
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چشم انداز بازار کبالت
گروه معدن

 »Fastmarkets« موسس��ه  کارشناس��ان 
پیش بینی ه��ا، داده ها و نموداره��ای قیمت ثابت 
کبالت را به اشتراک گذاشتند تا چشم انداز نوسانی 
م��واد اولیه به کار رفته برای تولید باتری را معرفی 
کنن��د و برخی پیش بینی های مهم در مورد آینده 

بازار کبالت را ارائه دهند.
ب��ه گزارش فلزات آنلای��ن، از آنجایی که حجم 
تقاضا و س��هم بازار برای وس��ایل نقلیه الکتریکی 
)EVs( و میزان اتکا به سیستم های ذخیره سازی 
ان��رژی افزایش یافته اس��ت، از فلز کبالت می توان 
ب��ه عنوان یکی از مواد مه��م تاثیرگذار در گذار به 
انرژی ه��ای تجدیدپذیر یاد کرد. در این بین، عدم 
تنوع در زنجیره تامین برای تولیدکنندگان باتری 
و خودروس��ازان را می توان احس��اس کرد. حدود 
۷۰ درص��د کبالت اس��تخراج ش��ده از جمهوری 
دموکراتیک کنگ��و )DRC( و بیش از ۷۰ درصد 

فرآوری آن در چین انجام می شود.
مشکلات لجستیک و حمل ونقل، همچنان یک 
مس��ئله مهم برای کبالت بوده است و قیمت های 
ب��الای این م��اده با وجود پیش بین��ی  روند نزولی 
قیمتی آن، همچنان از نیمه دوم سال ۲۰۲۲ روند 
صعودی خود را حفظ کرده اس��ت. به دلیل وجود 
اخت��لال در زنجیره تامین، قیمت بالای مواد اولیه 
ب��ه کار رفته در تولی��د باتری ها و تمایل به حرکت 
به سمت اقتصاد دورانی، نیاز به بازیافت کبالت به 
منظور اس��تفاده در خودروهای الکتریکی افزایش 

یافته است.
عامل�تاثیرگذار�در�افزایش�تقاضا��

خودروه��ای  صنع��ت  در  کبال��ت  تقاض��ای 
تم��ام الکتریک��ی )xEVs(، بزرگ تری��ن بخش 
مصرف کننده  نهایی در سال ۲۰۲۱ برای این صنعت 
بود. در این رابطه، نگرانی هایی درباره اس��تفاده از 
کبال��ت در صنعت باتری های لیتیوم یونی به دلیل 
نگرانی های مرتبط با ش��اخص محیطی، اجتماعی 
و حاکمیتی و قیمت های نوس��انی در آینده وجود 
دارد. در سال ۲۰۲۲، فروش خودروهای الکتریکی 
با باتری های لیتیوم آهن فس��فات )LFP(، رش��د 
قابل توجهی را نشان داد و حدود ۳۰ درصد از حجم 
فروش کل خودروهای الکتریکی در بازار جهانی به 

آن اختصاص یافت.
علاوه برای��ن، رش��د در ف��روش خودروه��ای 
الکتریک��ی، حج��م تقاض��ای کبال��ت در بخ��ش 
خودروه��ای الکتریکی در س��ال ۲۰۲۲ را حدود 
۳۳ درص��د افزایش داد. بر اس��اس پیش بینی های 
ص��ورت گرفت��ه، انتظ��ار می رود حج��م تقاضای 
کبالت در صنعت خودروهای تمام الکتریکی، نرخ 
رش��د ترکیبی س��الانه ۱۴ درصدی را تجربه کند 
که ناش��ی از رشد قابل  توجه فروش این خودورها 
اس��ت؛ چراکه همچنان اولویت در بازارهای غربی، 
اس��تفاده از خودروهای الکتریک��ی با باتری نیکل 
منگن��ز کبال��ت )NMC( خواهد ب��ود. در حال 
حاض��ر هیچ گونه پیش بینی در راس��تای کاهش 

حجم تقاضا برای فلز کبالت وجود ندارد. 
به نظر می رس��د جمه��وری دموکراتیک کنگو 
)DRC( جای��گاه خود در دوره پیش بینی ش��ده 
ب��رای عرض��ه کبالت و ب��ه عن��وان تامین کننده 
اصل��ی این فلز در جه��ان را حفظ خواهد کرد. در 
س��ال ۲۰۲۲، مق��دار تولید کبال��ت در جمهوری 
دموکراتی��ک کنگو، حدود ۷۴ درصد از حجم کل 
مق��دار تولید جهانی این فل��ز را در آینده به خود 
تخصیص خواهد داد. افزایش توس��عه پروژه ها و به 
خصوص پروژه های نوپا مبتنی بر انرژی های س��بز 
در س��ه سال آینده، این موقعیت را در کوتاه مدت 

تثبیت خواهد کرد. 
ع��لاوه ب��ر افزایش تولید م��س و کبالت در این 
کش��ور آفریقایی، مق��دار تولید محص��ول فرعی 
اس��تخراج نیکل در کش��ور اندونزی در ۱۰ س��ال 
آینده، شاهد رشد قابل  توجهی خواهد بود. با توجه 
به افزای��ش و راه ان��دازی موفقیت آمیز واحدهای 
فروش��ویی اسیدی )HPAL( در کشور اندونزی، 
مقدار تولید کبالت در این کش��ور ش��اهد رشد از 
۴ درص��د در س��ال ۲۰۲۲، به ۲۲ درصد تا س��ال 
۲۰۳۳ خواه��د بود. ت��ا پایان این دوره، پیش بینی 
شده است جمهوری دموکراتیک کنگو و اندونزی 
۸۰ درص��د از حجم کل تولید جهانی کبالت را به 

خود اختصاص خواهند داد.
رش�د�ظرفیت�پالای�ش�و�فرآوری�در���

خارج�از�چین
چی��ن، همچنان قطب فرآوری و پالایش کبالت 
در جهان اس��ت. این کش��ور ح��دود ۷۵ درصد از 

تولید فلز و نمک کبالت در سطح جهانی را در سال 
۲۰۲۲ ب��ه خود اختصاص داد. با وجود تلاش ها از 
طری��ق تصویب قوانین و الزامات اجرایی در جهت 
تامی��ن مواد اولیه، همچنان فرایند فرآوری کبالت 
در پروژه های خ��ارج از چین با محدودیت روبه رو 

است. 
در دوره پیش بین��ی ش��ده و ب��ا توج��ه افزایش 
قاب��ل  توجه ظرفیت پالایش در چین در مقایس��ه 
ب��ا ظرفی��ت پالایش برنامه ریزی ش��ده در س��ایر 
نقاط جهان، به نظر می رس��د چی��ن جایگاه خود 
را ب��ه عنوان تامین کننده اصلی محصولات کبالت 

تصفیه شده حفظ خواهد کرد.
 با توجه به افزایش ارائه مش��وق ها و تلاش های 
مستمر برای متنوع سازی و بومی سازی زنجیره های 
تامین در سراسر جهان، می توان شاهد تغییر سهم 

بازار در فرآوری به روش سنتی کبالت بود.
چالش��در�توسعه�زنجیره�های�تامین��

به نظر می رسد چالش ها در توسعه زنجیره های 
تامین کبالت اروپا و ایالات متحده آمریکا همچنان 
وج��ود دارد. انتظار می رود ط��ی دوره پیش بینی 
ش��ده، ش��کاف بین عرضه کبالت استخراج شده و 
تقاض��ای کبالت در خودروهای تمام الکتریکی در 
مناط��ق مذکور افزایش یابد. این امر باعث افزایش 
اتکای تولیدکنندگان تجهیزات اصلی )OEM( و 
تولیدکنندگان باتری به واردات فلزات خواهد شد.

انتظار می رود طبق قوانین ذکر ش��ده در قانون 

کاه��ش تورم ای��الات متحده آمری��کا، راه اندازی 
پروژه های استخراج و فرآوری جدید افزایش یابد. 
ب��ا این ح��ال، کل ظرفیتی که انتظ��ار می رود به 

مرحله تولید برسد، محدود خواهد بود.
اخی��را تصوی��ب قانون م��واد اولی��ه حیاتی در 
کمیس��یون اروپ��ا، مس��ائل مرب��وط ب��ه مجوز و 
مراح��ل طولانی روند توس��عه در منطق��ه اروپا را 
ه��دف قرار داده که مانع رش��د تولی��د کبالت در 
این قاره ش��ده اس��ت. در حال حاضر، تایید مجوز 
و راه ان��دازی پروژه ه��ای نوپا همچنان یک چالش 
محسوب می ش��ود و قیمت های پایین فلز کبالت 
همراه با افزایش تورم، همچنان وضعیت اقتصادی 
در پروژه ه��ای کش��ورهای غرب��ی را تحت فش��ار 
ق��رار می دهد. انتظار م��ی رود در دوره پیش بینی 
ش��ده، عرضه ثانویه از طری��ق بازیافت قراضه ها و 
باتری ه��ای دورریختنی، نقش مهمی در توس��عه 
زنجیره ه��ای تامین کبالت اروپ��ا و ایالات متحده 
آمری��کا ایفا  کند؛ چراکه این دو به دنبال توس��عه 
اقتصادهای دورانی برای فلزات مورد اس��تفاده در 
تولید باتری ها بوده و درصدد هستند اتکای منابع 
تامی��ن مواد اولیه بر مبنای اس��تفاده از روش های 
س��نتی در جمه��وری دمکراتیک کنگو و اندونزی 

را کاهش  دهند.
بازیابی رش��د تولید پ��س از ایجاد یک وقفه در 
ای��ن فراین��د در س��ال ۲۰۲۰ و کاه��ش تقاضای 
کبالت از بخش  مصرف کنندگان نهایی مانند لوازم 

الکترونیک��ی باعث ش��د که بازار جهانی در س��ال 
۲۰۲۲ وارد وضعیت مازاد شود. به علاوه قیمت ها 

تا نیمه دوم سال ۲۰۲۲ روند نزولی داشتند.
ایجاد مش��کلات لجس��تیکی منج��ر به کمبود 
قطع��ات و در نهای��ت باعث محدود ش��دن مقدار 
تولی��د خودروه��ای الکتریک��ی و کاهش تقاضای 
فلز کبالت ش��د. انتظار می رود افزایش قابل  توجه 
ظرفیت برنامه ریزی شده در جمهوری دمکراتیک 
کنگ��و و اندونزی این حجم مازاد را در کوتاه مدت 
افزایش دهد و فش��ار بیش��تری را بر قیمت گذاری 

فلز کبالت وارد کند.
بای��د به این موضوع مهم اش��اره کرد که پویایی 
ب��ازار، تنه��ا عامل ایج��اد تع��ادل در روند عرضه 
و تقاض��ای فلز کبالت نیس��ت. پیش بینی ش��ده 
در آین��ده حج��م تقاضا برای فل��زات مس و نیکل 
افزایش س��ریعی را تجربه کند؛ چراکه این دو فلز 
در گ��ذار ب��ه انرژی های تجدیدپذیر نقش بس��یار 
مهم و تعیین کننده ای دارند. در بخش خودروهای 
الکتریکی، تمایل به سمت استفاده از نیکل بیشتر 
و کبال��ت کمتر، احتمالا بدین معنا خواهد بود که 
همچنان شاهد عرضه کبالت در بازار خواهیم بود. 
پیش بینی های بلندمدت برای فلزات نیکل و مس، 
باعث افزایش تولید کبالت به عنوان یک محصول 
فرعی می شود؛ در حالی که سهم استفاده از معادن 
اولیه کبالت در مقایس��ه با کبال��ت ثانویه کاهش 

خواهد یافت.

 موجودی بازار فولاد چین
 در ثبات

موج��ودی محصولات ف��ولادی کارخانه های فولاد 
چین هفته گذش��ته در ح��دود ۱۳.۱۷ میلیون تن در 
ثب��ات بود. میزان موج��ودی ورق گرم انبار کارخانه ها 
۷درص��د رش��د داش��ته ۲.۴۷ میلیون تن ثبت ش��د. 
موجودی ورق سرد نیز ۲ درصد بالا رفته ۱.۲۴ میلیون 
تن ش��د. موجودی ورق تخت ۶ درصد نسبت به هفته 
قب��ل بالا رفت��ه ۱.۰۲ میلیون تن بود. به گزارش فولاد 
ایران، از طرفی موجودی میلگرد و مفتول به ترتیب ۲ و 
۴ درصد افت داشته ۶.۹۲ و ۱.۵۳میلیون تن ثبت شد.

 افت نرخ ورق 
در بازار چین

آخری��ن نرخ ورق گرم در بازار داخلی چین ۱۵ دلار 
افت روزانه داشته ۵۳۸ دلار هر تن درب کارخانه ثبت 
شد. ورق سرد نیز ۷ دلار اران تر شده ۶۴۰ دلار هر تن 
درب کارخانه با مالیات بر ارزش افزوده بود. به گزارش 
ف��ولاد ایران، از طرف��ی ورق گرم صادراتی چین نیز تا 
۵درصد افت داشته ۵۵۰ دلار هر تن فوب شده است.

 کاهش نرخ میلگرد
 در ترکیه

قیم��ت میلگرد در ترکیه رون��دی نزولی دارد که به 
دلیل افت بازار و کاهش خرید ها است. عرضه کننده های 
اصل��ی نرخ میلگرد خود را در ب��ازار داخلی به ۶۶۰ تا 
۶۵۰دلار ه��ر تن درب کارخانه رس��اندند و معاملات 
کمی در ۶۵۰ دلار نهایی ش��د. به گزارش فولاد ایران، 
میلگ��رد صادرات��ی ترکیه نیز ۱.۵ درصد افت داش��ته 
۶۵۵ دلار هر تن فوب اس��ت. این در حالی اس��ت که 
ف��روش خ��ودرو در ترکیه که یک��ی از بازارهای اصلی 
مصرف کننده فولاد اس��ت در آوریل حدود ۶۳ درصد 

رشد سالانه داشته حدود ۹۸ هزار دستگاه ثبت شد.

 روند نزولی
 قیمت قراضه ترکیه 

ب��ازار واردات قراضه ترکیه نزولی اس��ت و جو منفی 
ب��ازار ف��ولاد آن تمایل به خرید قراض��ه را کمتر کرده 
اس��ت. متوسط نرخ قراضه سنگین ۲۰-۸۰ با ۱۰دلار 
افت در آخرین معاملات به ۳۸۵ دلار هر تن سی اف آر 
رس��یده اس��ت.  بازار یک دوره روند نزولی مداوم را از 
زمانی که اواسط ماه مارس ۴۶۰ دلار بود سپری کرده 
است. برخی معاملات تا ۳۷۰ دلار نیز شنیده شده که 

البته تایید رسمی نشد. 
ب��ه گ��زارش فولاد ایران، فعلا جو بازار منفی اس��ت 
پیش��نهاد ها در بازار زیاد اس��ت ولی خریداری ندارد. 
فع��لا همه در انتظارند و کس��ی حاضر ب��ه معامله در 

۳۹۰ دلار نیست.

روی�خط�خبر

کابوس ریزش نرخ فلزات در بازارهای جهانی وارد ششمین 
هفته متوالی ش��د، با این حال هفته  گذش��ته با رشد نرخ ارز 
در بازار غیررس��می تقاضای داخلی برای فلزات افزایشی شد. 
بررس��ی میانگین قیمت ها در معاملات پش��ت خطی فلزات 
داخلی نش��ان می دهد؛ در طول هفته گذش��ته نرخ میلگرد، 

نبشی، تیرآهن، انواع ناودانی و پروفیل افزایشی بود.
ب��ه گزارش ایراس��ین، هفته  دوم اردیبهش��ت اگرچه برای 
فل��زات در بازار های جهانی حامل روزه��ای کابوس واری بود 
ول��ی در بازار داخلی ن��رخ فلزات در معاملات پش��ت خطی 
رش��د کرد. تیرآهن و انواع نبشی در هفته گذشته بیشترین 
رشد نرخ را تجربه کرد در حالی که قیمت ها در بازار میلگرد 
نیز صعودی بود ولی ریزش ش��دید نرخ میلگرد در بازارهای 
جهانی باعث ش��د تا نرخ میلگرد در معاملات داخلی کمتر از 

۲.۵ درصد رشد داشته  باشد.

میانگین نرخ هر کیلوگرم از انواع میلگرد ۱۰ و ۱۴ عاج دار 
در طول هفته  گذش��ته به ترتیب با رش��د ن��رخ ۲.۳درصد و 
۱.۸درصد همراه بود. البته رش��د نرخ میلگرد در اواسط هفته 
به اوج رس��ید ولی اواخر هفته با کاهش نرخ ارز، نزولی ش��د. 
ان��واع پروفیل با ضخامت ۲ نیز به صورت میانگین ۲.۶درصد 

افزایش نرخ داشتند. کمترین افزایش نرخ هفته  نیز مربوط به 
بخش ناودانی است درحالی که هفته گذشته میانگین نرخ هر 
کیلوگرم تیرآهن ۱۴ و انواع نبشی براساس نمودار با بیشترین 

رشد در بازار داخلی فلزات همراه بود.
از�بازارهای�جهانی�چه�خبر؟��

افزایش نرخ فلزات در بازارهای داخلی در حالی اتفاق افتاد 
که قیمت ها در بازارهای جهانی ریزش��ی بود. میلگرد، قراضه 
آهن، س��نگ آهن و س��ایر محصولات فولادی در طول هفته 
گذش��ته عملکرد منفی به ثبت رس��اندند ولی رش��د نرخ ارز 
در بازار غیر رس��می باعث ش��د تا نرخ فلزات در بازار داخلی 
صعودی شود. از پنجشنبه دو هفته قبل نیز نشانه های صعود 
در ب��ازار قابل رویت ب��ود ولی این هفته با ورود دلار به کانال 
۵۵ هزار تومان، نرخ فلزات صعودی شد، اگرچه در نیمه دوم 
هفته دلار در بازار آزاد تا کانال ۵۴ هزار تومان عقب نش��ینی 

ک��رد تا تب تقاضا برای فلزات فروکش کند. حالا دو س��ناریو 
ب��رای هفته  آینده وجود دارد. اگر کاه��ش نرخ دلار ادامه دار 
باشد یا به ثبات برسد با فرض ادامه دار بودن ریزش قیمت ها 
در بازاره��ای جهانی احتمالا هفت��ه آینده نرخ فلزات در بازار 
داخلی عملکرد منفی داش��ته  باش��د. در مقاب��ل باید در نظر 
گرفت روزهای پایانی هفته گذشته افزایش نرخ بهره در اروپا 
و فدرال رزرو بازار کامودیتی ها را متاثر کرد ولی بحران بانک 
امریکا و انتظار از پایان چرخه انقباضی باعث شد تا تقاضا در 

بخش فلزات تقویت شود.
 در بازار فلزات گران بها انس موفق ش��د به س��قف تاریخی 
خود برس��د. با این تفاس��یر س��ناریو دوم از رشد قیمت های 
جهانی در طول هفته  آینده حکایت می کند. اگر روند ریزشی 
قیمت ها در بازارهای جهانی متوقف ش��ود احتمالا بازار ایران 

نیز هفته سبزی پیش رو خواهد داشت.

خبره��ا حاک��ی از آن اس��ت ک��ه ش��رکت آرامکو 
عربس��تان قصد دارد؛ نخستین خط تولید ورق تخت 
فولادی عربس��تان را با همکاری کارخانه بائو استیل 

چین راه اندازی کند.
به گ��زارش ف��ولاد ای��ران، از تولید ای��ن کارخانه 
جدی��د برای رفع نیاز رو به رش��د داخل��ی و پس از 
آن ص��ادرات به بازاره��ای منطقه اس��تفاده خواهد 

ش��د. آرامک��و، صن��دوق س��رمایه گذاری عموم��ی 
 عربستان س��عودی و بائو استیل توافق نامه مشارکتی 
برای س��اخت یک ش��رکت س��رمایه گذاری مشترک 
را در ش��هر صنعت��ی راس الخی��ر در بخش ش��رقی 
 این کش��ور که منابع تامین ان��رژی خوبی دارد امضا 

کرده اند.
ظرفی��ت تولی��د ورق تخ��ت ای��ن کارخان��ه ت��ا 

۱.۵میلی��ون تن در س��ال برآورد ش��ده اس��ت. قابل 
ذکر اس��ت این تاسیس��ات به منابع انرژی کم کربن 
 متک��ی خواه��د بود ک��ه ش��امل اس��تفاده از انرژی 
گاز، آهن اس��فنجی و ی��ک ک��وره ق��وس الکتریکی 
ب��رای کاه��ش انتش��ار دی اکس��یدکربن در فرآیند 
 فولادس��ازی ت��ا ۶۰ درص��د در مقایس��ه ب��ا روش 

سنتی است.

آهن�آلات�در�مدار�افزایش�قیمت

ساخت�نخستین�خط�تولید�فولاد�عربستان�به�کمک�بائو�استیل
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سهم فراموش شده 
 آذربایجان غربی 
از درآمد معادن

گروه معدن

در حالی که سال گذش��ته رئیس جمهوری از 
قطعیت تخصیص س��هم یک درص��دی فروش 
معادن به اس��تان ها در قالب صندوق توس��عه و 
پیش��رفت خب��رداده، هنوز اقدامی در راس��تای 
تش��کیل این صندوق و بازگشت منابع معادن به 

آذربایجان غربی دیده نمی  شود.
ب��ه گ��زارش تس��نیم، تخصیص س��هم یک 
درص��دی از فروش معادن هر اس��تان به همان 
منطقه جزو قوانینی اس��ت که در طول سالیان 
متمادی م��ورد بی مه��ری و بی توجهی دولت ها 
ق��رار گرفت��ه و موجب بی بهره ماندن اس��تان ها 
در ح��وزه توس��عه و آبادانی مناط��ق به ویژه در 
روس��تاها و مناطق اطراف مع��ادن از این منابع 

درآمدی شده است.
با روی کار آمدن دولت سیزدهم و تلاش های 
انجام ش��ده در این دولت ب��ه منظور تغییر رویه 
جذب درآمدهای معادن، امیدواری در راس��تای 
اختص��اص این یک درصد از ف��روش معادن که 
در ن��گاه کلی به عنوان منبع غنی و کلان درآمد 
برای استان ها به شمار می شود، افزایش یافته و 
به همین دلیل اس��تانداران و نمایندگان مجلس 
در ص��دد تحقق این منابع و در نتیجه رش��د و 

توسعه واقعی در مناطق خود شدند.
با وجود تلاش مدی��ران و نمایندگان در دیگر 
اس��تان ها به ویژه در بخش مرکزی کشور برای 
دریاف��ت حقوق دولتی مع��ادن، این موضوع در 
آذربایجان غرب��ی آنطور که باید م��ورد پیگیری 
و مطالبه دولتم��ردان و نمایندگان مجلس قرار 
نمی گرف��ت، هرچن��د وجود مع��ادن منحصر به 
فرد در اس��تان نظیر معادن تیتان، معادن طلای 
ت��کاب و نی��ز دیگر معادن س��نگ های زینتی و 
قیمتی می توانست به عنوان بهترین محل جذب 
درآمد مازاد برای توس��عه استان در نظر گرفته 
شود و نمایندگان با پیگیری های خود برای ورود 
مدیران دولتی در حوزه جذب این منابع سرشار 

همت داشته باشند.
ای��ن روند بی توجهی یا کم اطلاعی از س��وی 
مدیران و نمایندگان مجلس در اس��تانی همانند 

آذربایجان غربی با ظرفیت های سرش��ار معدنی، 
ش��ائبه عدم تحقق سهم معادن از سوی مدیران 
ارش��د دولت را ایجاد می کرد تا اینکه در نشست 
خبری پایانی سفر استانی رئیس جمهوری به این 
اس��تان، تسنیم س��والی را در خصوص بازگشت 
یک درصد س��هم فروش معادن به استان طرح 
کرد تا پاسخ رئیس جمهوری در حضور استاندار 
و نماینده ولی فقیه در استان به عنوان نقشه راه 
مدیران و مس��ئولان دولتی آذربایجان غربی ارائه 

شود.
آی��ت الله رئیس��ی در پاس��خ ب��ه این س��وال، 
خاطرنش��ان کرد: دول��ت از س��رمایه گذاری در 
معادن اس��تان حمایت می کند و از س��وی دیگر 
وضعی��ت پروانه ه��ای صادر ش��ده ام��ا راکد را 
در ح��وزه معادن س��اماندهی خواه��د کرد. در 
ماه های سپری شده از اس��تقرار استاندار جدید 
با همکاری وزارت صمت، سرمایه گذاری خوب و 
قابل توجهی در معادن اس��تان انجام و به بخش 
خصوصی میدان داده شده تا فعالیت های خود را 

در معادن آذربایجان غربی گسترش دهد.
وی در ادام��ه تاکید ک��رد: حق مالکانه معادن 
هر اس��تان باید در مسیر توس��عه همان استان 
هزینه ش��ود. حق مالکانه تاکنون به حساب های 
خزان��ه در تهران واریز می ش��ده اس��ت، اما در 
قان��ون بودجه ۱۴۰۱ مقرر ش��ده ک��ه صندوق 
توس��عه و پیش��رفت در همه اس��تان ها تاسیس 
ش��ود و ح��ق مالکان��ه مع��ادن مح��ل تامی��ن 
بخش��ی از منابع این صندوق باش��د. درآمدهای 
حاص��ل از فروش اموال م��ازاد دولت نیز بخش 
 دیگ��ری از منابع این صن��دوق را تامین خواهد 

کرد.
ای��ن اظهارات رئیس جمه��وری در حالی ارائه 
می ش��د که در گذش��ته نیز چنی��ن موضوعاتی 
توس��ط دولتمردان، نماین��دگان مجلس و حتی 
مدیران ارشد قضائی طرح شده و بدون نتیجه و 
پیگیری خاصی رها شده بود تا مردم روستاها و 
مناطق نزدیک به معادن همچنان در رنج توسعه 
نیافتگی، نبود امکانات مناس��ب و نیز مخاطرات 
موجود به دلیل فعالیت معادن زندگی بگذرانند. 
ام��ری که در دولت س��یزدهم به عن��وان دولت 

مردمی انتظار رفع آن از س��وی مدیران وابسته 
به دولت می رفت.

ب��ا وج��ود تاکید آیت الله رئیس��ی ب��ر جدیت 
دولت در تحقق حقوق دولتی اس��تان ها از محل 
ف��روش معادن و ل��زوم پیگیری ه��ای جدی از 
س��وی فرمانداران و مدیران دستگاه های دولتی، 
نامه ن��گاری و تذک��ر جدی بازرس کل اس��تان 
آذربایجان غربی در مردادماه ۱۴۰۱، نشان دهنده 
نب��ود عزم ج��دی و پیگیری موض��وع از جانب 
مدیران دولتی استان مستقر در شهرستان ها به 
منظور تحقق این سهم بود که خود نشان دهنده 
ب��ر زمین ماندن دس��تور رئیس جمهوری و عدم 

عمل به قانون توسط فرمانداران است! 
پس از ای��ن نامه ن��گاری بازرس کل اس��تان 
و تذک��رات ارائه ش��ده به مدی��ران دولتی و بعد 
از گذش��ت چند ماه از موضوع، ای��ن بار رئیس 
س��ازمان مدیریت و برنامه ریزی آذربایجان غربی 
در ۲۸ آذرم��اه، در قامت دف��اع از برنامه هفتم 
توسعه برآمده و با اشاره به قسمتی از این برنامه 
که شامل اس��تقرار نظام هزینه درآمد در استان 
است، این برنامه را دارای رویکرد پراهمیت برای 
استان ها در جهت تمرکززدایی و تفویض اختیار 
و اص��لاح نظام درآمد و هزینه دانس��ت و گفت: 
اس��تان آذربایجان غرب��ی یک یاز مس��تعدترین 
اس��تان های کشور برای توسعه است که با توجه 
ب��ه ظرفیت های بی نظیر مثل داش��تن مرز با ۳ 
کش��ور، دروازه اروپ��ا در مرز ب��ارزگان، تعداد و 
تن��وع معدن و بزرگترین معادن طلا، گمرکات و 
پایانه ها، بازارچه های مرزی، جاذبه های طبیعی، 
تاریخی، باس��تانی، فرهنگی، ورزش��ی و سلامت 

در صنعت گردش��گری و زمین ه��ای حاصلخیز 
و مناب��ع آب��ی ول��ی درحال حاضر ش��اهد عقب 
ماندگی های��ی در بخش های مختلف در اس��تان 

هستیم.
س��پهری افزود: اس��تقرار نظ��ام هزینه درآمد 
در اس��تان، در قالب »تشکیل صندوق عدالت و 
پیشرفت« برای ایجاد مدیریت یکپارچه درآمدها 
و هزینه در اس��تان و عدال��ت درآمد منطقه ای 
ب��ه وی��ژه در اس��تان های مرزی از گم��رکات و 
پایانه ها و بازارچه ها و معادن و س��ایر ردیف های 
درآمدی می تواند در اصلاح زیرساخت ها و عقب 
ماندگی های استان کمک قابل ملاحظه ای کند.

اما موضوع تخصیص حقوق معادن به اس��تان 
آذربایجان غرب��ی در حد همی��ن نامه و مصاحبه 
باقی مان��د تا جایی که کار ب��ه خطبه های نماز 
جمع��ه شهرس��تان ت��کاب ب��ه عن��وان دارنده 

بزرگترین معادن طلای کشور رسید.
در  کوه��ی  المس��لمین  و  حجت الاس��لام 
خطبه های ۲۸ بهمن م��اه ۱۴۰۱، مطالبه خود 
از مدیران در راس��تای اختصاص س��هم دولتی 
مع��ادن به مناط��ق اطراف معادن و شهرس��تان 
تکاب را به تریبون نماز جمعه کش��اند و خطاب 
ب��ه نمایندگان و مدیران دولت��ی اظهارکرد: این 
س��هم به عنوان حق مردم ت��کاب بوده و باید به 

مردم داده شود.
امام جمعه تکاب، با اش��اره ب��ه اینکه عوارض 
ناشی از وجود معادن موجب تصویب این لایحه 
ش��ده و ض��رورت دارد ک��ه مس��ئولان مربوطه 
نگذارند حق مردم شهرستان تکاب تضییع شود، 
تاکی��د کرد: از جمل��ه مطالبات ب��ه حق مردم، 

تخصی��ص و تعلق گرفتن حق��وق دولتی معادن 
به شهرستان تکاب اس��ت. پس از این اظهارات 
امام جمعه، نماینده مردم ش��اهیندژ و تکاب در 
مجلس شورای اس��لامی نیز با انتشار اطلاعیه و 
مطالب��ی در خصوص احقاق حق��وق عامه مردم 
از معادن این شهرس��تان انتقاداتی را به مدیران 
وارد کرد که البته هنوز از نتیجه و خروجی این 
انتقادات و پیگیری ها هیچ خبر و اطلاعی منتشر 

نشده است! 
حال که در آس��تانه یک س��الگی سفر هیات 
دولت ب��ه آذربایجان غربی و اظهارات روش��ن و 
ش��فاف رئیس جمهوری در خص��وص لزوم اعاده 
س��هم دولتی معادن به اس��تان ها ق��رار داریم، 
خبرهایی از مراکز اس��تان های مرکزی کشور به 
ویژه یزد و فارس و دیگر شهرها منتشر شده که 
حق یک درصدی ف��روش معادن آنها به صورت 
کامل و صد در صدی بازگش��ت داده شده و در 

محورها و موضوعات شاخص هزینه شده است.
سخن�پایانی��

ام��ا در آذربایجان غرب��ی ک��ه دارای چندین 
معدن بزرگ طلا و سنگ تزئینی و دیگر معادن 
دارای درآم��د ویژه و بالا اس��ت، این امر نه تنها 
نادیده گرفته ش��ده بلکه حت��ی مدیران دولتی 
ب��ه فکر تش��کیل صندوق توس��عه و پیش��رفت 
اس��تان و دریافت س��ایر منابع تعریف ش��ده در 
ای��ن صندوق نیز نیس��تند و همین امر می تواند 
ب��ه عنوان یک��ی از معیارهای وجود مش��کلات 
متعدد در س��طح استان و به ویژه مناطق دارای 
 معدن که به عنوان محروم ترین نقاط هس��تند،

شناخته شود.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری آذربایجان شرقی 
گف��ت: درحال حاضر ۵۵۴ معدن در س��طح اس��تان در حال 

فعالیت هستند.
به گزارش ایس��نا، جبار علی ذاکری در مراسم افتتاح پروژه 
فیلتر پرس باطله یک شرکت صنایع معدنی و تولیدی در اهر، 
گفت: توس��عه معادن در استان در برنامه راهبردی دولت قرار 
گرفته و خوشبختانه درحال حاضر حدود ۵۵۴ معدن فعال در 
استان وجود دارد و در طول سال ۱۴۰۱ نزدیک به ۴۲ معدن 
راکد در اس��تان فعال شده و پیش بینی می شود در امسال نیز 
ت��ا ۴۵ معدن راکد مجدد فعال ش��ود و با فعالیت این معادن 
توسعه اقتصادی مناطق کمتر توسعه یافته استان آذربایجان 

شرقی بهتر شود.
وی همچنین دومین برنامه راهبردی دولت در حوزه معدن 
را ایجاد و توس��عه صنایع پایین دس��تی استان عنوان کرد و 
خواس��تار توجه ویژه به این امر در ایج��اد فرصت های تولید 

و اشتغال شد. 
ذاکری با اش��اره به اینکه ظرفیت ش��بکه های برق اس��تان 
آذربایجان شرقی جوابگوی انرژی برقی معادن نیست، گفت: 
یک��ی از معض��لات معادن بزرگ در این اس��تان اس��تفاده از 

ظرفیت های ش��بکه برق اس��ت که این امر مشکلاتی را برای 
شبکه برق استان ایجاد می کند و انتظار داریم معادن در کنار 
توسعه، بحث احداث نیروگاه را نیز در نظر داشته باشند و در 
این راس��تا به مس س��ونگون نیز اعلام کردیم هرچه سریعتر 
برای ایجاد نیروگاه برق برای مصارف خود اقدام کنند تا شاهد 

کاهش بار مصرف از شبکه برق استان باشیم.
وی گفت: در پروژه فیلتر پرس باطله شرکت صنایع معدنی 
و تولی��دی مهر اصل از تکنولوژِی جدید و نوظهور اس��تفاده 
شده است و توصیه می کنیم برای افزایش بهره وری در معادن 
و کاه��ش اتلاف در معادن حتماً ش��رکت های فع��ال از این 

تکنولوژی های نوین اس��تفاده کنند. ذاکری همچنین افزود: 
کش��ور ایران در ح��وزه مواد و متال��وژی در منطقه از معادن 

فلزات گرانبها و فلزات خاکی نایاب غنی است. 
مع��اون هماهنگی امور عمرانی اس��تانداری در ادامه گفت: 
در این راس��تا برنامه پنج کشور توسعه یافته دنیا خودکفایی 
و بی نیازی اس��ت که در برنامه کلان دولت سیزدهم نیز قرار 
گرفت��ه و امیدواریم در معادن س��طح کش��ور از این فرصت 

استفاده شود.
وی از س��رمایه گذاران بخش خصوص��ی معدن مس انجرد 
شهرستان اهر نیز خواست در کنار بحث توسعه به انتظاراتی 
که مردم و روس��تائیان از آنها دارند رس��یدگی کنند چرا که 
توسعه معادن در گرو توسعه منطقه است که باید توجه ویژه 

شود.
حجت الاس��لام ج��واد حاج��ی زاده، ام��ام جمع��ه اهر نیز 
اظهارکرد: از ظرفیت ه��ای معدن مس انجرد باید برای ایجاد 
اش��تغال، آبادانی و عمران مناطق روس��تایی و شهری منطقه 
ارس��باران اس��تفاده ش��ود. وی گفت: فعالیت معادن و ایجاد 
تولید و اشتغال باعث مهاجرت معکوس در منطقه خواهد شد 
و این امر باعث برگشت نیروهای انسانی برای کار و تلاش در 

ای��ن منطقه خواهد بود.  وی ظرفیت های معدنی و خدادادی 
موجود در کش��ور را بس��یار بالا برش��مرد و گفت: باید از این 
ظرفیت های خدادادی به نفع مردم، عمران و آبادانی کش��ور 

استفاده شود.
امام جمعه اهر در ادامه به ش��عار س��ال و عمل به منویات 
مق��ام معظم رهبری در این خصوص نیز اش��اره کرد و افزود: 
هرج��ا تولید افزایش یابد مهار ت��ورم نیز اتفاق خواهد افتاد و 
این تولید با فعالیت معادن و شرکت های صنعتی بیشتر نمود 

پیدا خواهد کرد. 
 پروژه فیلتر پرس باطله ش��رکت صنایع معدنی و تولیدی 
مهر اصل طی مدت شش ماه با مجموع هزینه ۱۵۰۰ میلیارد 
ریال از منابع داخلی این شرکت و همکاری سهامداران تامین 
و در ای��ن سیس��تم تجهیزات و اس��تانداردهای ب��ه روز دنیا 
اس��تفاده شده اس��ت و فیلترهای به کار رفته در این سیستم 
نی��ز دو در دو با مجموع ۲۰۰ عدد فیلتر در چهار عدد پکیج 
که سه پکیج در فضای ۶۰۰ متر مربع در حال سرویس دهی 
و یک پکیج هم به صورت اس��تندبای عمل می کنند و در کل 
س��الانه در این پروژه ۶۰۰ هزار متر مکعب آب صرفه جویی 

خواهد شد.

مع��اون حمل ونقل اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای 
استان کرمانشاه گفت: اخذ کارت هوشمند برای حمل مواد 

معدنی در راه های کرمانشاه الزامی است.
محم��د احم��دی در گفت وگ��و ب��ا مه��ر اظهار ک��رد: از 
۱۵اردیبهشت ماه امسال حمل مواد معدنی از طریق جاده ها 
صرفاً توس��ط وسایل نقلیه و رانندگان دارای کارت هوشمند 
مجاز ش��ده و هرگونه حمل ونقل م��واد معدنی در جاده ها و 
ش��هرها برای خودرو و رانندگان فاقد کارت هوشمند ممنوع 

شده است.
وی افزود: مس��ئولیت تصمیمات متخ��ذه از قبیل جرایم 
احتمالی یا توقیف محموله در صورت تحویل بار به رانندگان 
و وس��ایل نقلیه حمل بار فاقد کارت هوشمند برعهده معدن 
داران خواهد بود و در صورت مشاهده هرگونه تخلف در این 
خصوص محموله حمل ش��ده نیز از سوی اداره صمت استان 

به  عنوان برداشت غیرمجاز تلقی می شود.
معاون حمل ونقل اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای 
اس��تان کرمانش��اه تصریح کرد: بیش��ترین صدم��ات وارده 
به روی��ه راه ها و پل ها توس��ط ناوگان حام��ل محموله های 
 معدنی اس��ت که اضافه تناژ بیش��تر از حد استاندارد حمل

می کنند.

احمدی با اش��اره ب��ه اینکه از ۱۵ اردیبهش��ت اختصاص 
سهمیه سوخت به ناوگان حمل ونقل مواد معدنی مشروط به 
گرفتن بارنامه و تأیید یه پیمایش از طرف اداره  کل راهداری 
خواهد بود، بیان کرد: تمامی رانندگانی که تاکنون موفق به 
دریافت کارت هوشمند راننده و ناوگان نشده اند می توانند در 
فرصت باقی مانده با مراجعه به دفاتر پیشخوان طرف قرارداد 
یا انجمن های صنفی نسبت به ثبت نام جهت دریافت کارت 

هوشمند اقدام کنند.
وی ادامه داد: اس��تان کرمانش��اه دارای ۲۰ ه��زار راننده 
کامی��ون حمل ونقل کالا و ۱۳ هزار و ۸۸۰ دس��تگاه ناوگان 

حمل ونقل کالا است.

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان زنجان گفت: برای 
نخستین بار در زنجان، عملیات نقشه برداری هوایی از معادن 

استان به منظور تعیین حجم مواد معدنی معادن آغاز شد.
به گ��زارش ایس��نا، مجید گلش��نی اظهار ک��رد: یکی از 
مهم ترین موضوعات در نظارت بر حوزه معادن استان، تعیین 

میزان برداشت معادن و حفظ حقوق بیت المال است.
وی تصریح کرد: در این راس��تا برای استفاده از روش های 
نوین در جهت تخمین میزان برداش��ت معادن ضمن حفظ 
روش های قدیمی از روش برداش��ت هوایی نقشه های معادن 

استان استفاده می شود.
این مقام مس��ئول با بیان اینکه با استفاده از این فناوری، 
عملی��ات برداش��ت م��واد معدنی ب��ه صورت دقی��ق انجام 
می ش��ود، عنوان کرد: با این روش بدون اینکه در حق الناس 
 مدی��ون ش��ویم، در حف��ظ بیت الم��ال کار را دقیق تر انجام 

می دهیم.
مدیرکل صنع��ت، معدن و تجارت اس��تان زنجان با بیان 
اینک��ه با اس��تفاده از پهپاد می توان نقش��ه پایه همه معادن 
را تهیه کرد، گفت: این فناوری طی س��ال های اخیر رش��د 
داشته اما برای نخس��تین بار در سازمان های ستادی استانی 

در زنجان آغاز شده است.

گلش��نی تصری��ح کرد: زیرس��اخت های لازم ب��رای تهیه 
پهپادها و آموزش های لازم در این خصوص انجام شده است 
و نقش��ه ها به صورت دقی��ق و کاملا فنی مهندس��ی انجام 

می شود.
وی اضاف��ه کرد: تهی��ه ماژول ها و جی پی اس ه��ا در این 
خصوص انجام گرفته و مقرر شده است تا پایان سال عملیات 

نقشه برداری هوایی انجام شود.
این مقام مسئول خاطرنشان کرد: امیدواریم تا پایان سال 
بالغ بر ۵۰ درصد معادن استان به خصوص معادن فلزی که 
حائزاهمیت است، نقشه برداری شده و حجم  مواد معدنی آنها 

با استفاده از نقشه برداری هوایی تعیین شود.
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 کامیون های معدنی
از مبدا، باسکول بگذارند

مع��اون وزی��ر راه و رئیس س��ازمان راهداری 
کش��ور با تاکید بر ضرورت رعایت استانداردها و 
اصول ایمنی در حوزه جابه جایی بار معادن گفت: 
مع��ادن باید )در حمل مواد معدنی با کامیون( از 
مبدا، باس��کول بگذارند تا بار ایمن و اس��تاندارد 

حمل کنند.
به گ��زارش ایرنا، داری��وش امان��ی در جریان 
دی��دار ب��ا اس��تاندار کرم��ان ب��ا موض��وع رفع 
مش��کلات راه ه��ای اس��تان کرمان که بهش��ت 
مع��ادن کش��ور قلمداد می ش��ود، تصری��ح کرد: 
کرمان ظرفیت های خوب��ی در حوزه حمل ونقل 
 دارد اما بیش��تر داس��تان ما، مش��کل ب��ا معادن 

است.
وی ادامه داد: از اس��تاندار کرمان درخواس��ت 
می کنی��م معادن را پ��ای کار بیاورند، معادن باید 
از مبدا، باس��کول بگذارند تا بار ایمن و استاندارد 

حمل کنند.
معاون وزیر راه و شهرس��ازی و رئیس سازمان 
راه��داری و حمل ونقل جاده ای کش��ور در ادامه 
گفت: نگاه اس��تاندار کرمان به سازمان راهداری 
بی نظیر است و در سال گذشته بیش از یک هزار 
میلیارد تومان پروژه در استان های کرمان، مشهد 
و فارس افتتاح ش��د که نش��ان دهنده تلاش این 

استان هاست.
امان��ی ادام��ه داد: اعتب��ارات معادن و س��ایر 
بخش ها از راه های اس��تان کرمان حمایت کرده 

و ما هم نگاه مان حمایتی است.
وی اف��زود: تفاهمنام��ه نگه��داری راه ه��ا ب��ا 
اعتب��ارات راه��داری و ۴۰ درص��د  ۶۰درص��د 
اعتب��ار اس��تانی را با نیم��ی از اس��تانداری های 
کش��ور منعق��د کردی��م ک��ه م��وارد اولویت دار 
ازجمل��ه روکش و رفع نق��اط حادثه خیز در این 
 حوزه مش��خص می شود و با اس��تان ها همکاری

می کنیم.
عی��ن  در  شهرس��ازی  و  راه  وزی��ر  مع��اون 
ب��رای  را  نام��ه ای  ک��رد:  خاطرنش��ان  ح��ال 
تنظی��م  راه��داری  ماش��ین آلات  نوس��ازی 
کردی��م که ب��ر این اس��اس اگر اس��تان کرمان 
 ع��ددی بگ��ذارد ۲ براب��ر ای��ن رق��م حمای��ت 

می کنیم.
وی یادآور ش��د: س��ال گذشته اس��تان کرمان 
۲۳میلیارد تومان اعتبار برای این حوزه گذاشت 
ک��ه ۵۰ میلی��ارد توم��ان ب��ه راه��داری کرمان 
اختصاص می دهیم و باید این روند ادامه یابد زیرا 
عمر ماش��ین آلات راهداری کش��ور اکنون بالای 

۲۵سال است.
امانی افزود: امس��ال ظرفی��ت خوبی در قانون 
بودج��ه ب��رای دوربین های ج��اده ای پیش بینی 
کردی��م ک��ه بخ��ش خصوص��ی در این پ��روژه 
س��رمایه گذاری می کند و محل دقیق بازگش��ت 
س��رمایه بخ��ش خصوص��ی از مح��ل جریمه ها 
تعیین ش��ده و براین اس��اس یک ه��زار دوربین 
 در محورهای ارتباطی کش��ور امس��ال راه اندازی

می شود.
وی تصری��ح ک��رد: کرم��ان ب��ا وج��ود ق��رار 
گرفت��ن در کری��دور ارتباطی ش��مال به جنوب 
و غ��رب به ش��رق کش��ور، ج��زو اولویت های ما 
 اس��ت لذا از این اس��تان به صورت ویژه حمایت 

می کنیم.
رئیس س��ازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای 
کش��ور با اش��اره ب��ه توج��ه س��ازمان راهداری 
ب��ه اس��تان های تراز اول کش��ور در ش��اخص ها 
ش��اخص ها  از  بس��یاری  در  کرم��ان  گف��ت: 
 جزو پنج اس��تان نخس��ت کش��ور ق��رار گرفته 

است.
وضعی��ت راه های کرم��ان به وی��ژه در مناطق 
اتصال ش��مال این استان به جنوب و نیز راه های 
ارتباط��ی جنوب کرم��ان به دیگر نقاط کش��ور 
مناس��ب نیس��ت و این درحالی اس��ت که فصل 
برداش��ت محص��ولات ک��ه فرامی رس��ید بخش 
عمده ای از کامیون های کشور به ویژه در زمستان 
به ای��ن منطقه گس��یل می ش��ود و بدیهی ترین 
 زیرس��اخت ک��ه راه اس��ت، مش��کلات فراوان��ی 

دارد.
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خوشبختانه برنامه محوری به جای حکم محوری در برنامه هفتم مدنظر قرار 
گرفته و این ظرفیت ها قرار است در بخش های گوناگون معدن، صنعت و 

تجارت نیز به کار گرفته شود
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یک فع��ال فولادی گفت: ب��ا توجه به قطعی 
برق در ماه های آینده و کاهش عرضه، موجودی 
انباره��ا برای تولید محصولات از س��وی فعالان 
ای��ن صن��ف افزایش می یاب��د و علاوه ب��ر این، 
ریسک ش��رکت های پایین دست این شرکت ها 

نیز کاهش خواهد یافت. 
ب��ا  گفت وگ��و  در  مدرس��ی  محمدص��ادق 
فولادبان با اش��اره به وضعیت برق فولادی ها با 
گرم ش��دن هوا اظهار کرد: در چند س��ال اخیر 
محدودیت ه��ای ب��رق صنایع براس��اس برنامه 

زمان بندی کاهش پیدا کرده است.
وی گفت: شرکت های فولادی موظف هستند 
تولید خ��ود را در فصول گرم س��ال، حداقل به 
مدت یک ماه متوقف و در ماه های دیگر ظرفیت 

تولید را کاهش دهند.
این فعال فولادی افزود: البته این تعطیلی در 
صنایعی مانند س��یمان و مس اجباری نیس��ت. 
ب��ه طور کلی می ت��وان گف��ت، محدودیت های 
ب��رق، تولی��د صنای��ع ف��ولاد را ح��دود ۴ ت��ا 
۵درص��د کاه��ش داده درحالی که این مس��ائل 

ب��ر صنایعی چون م��س، آلومینیوم و س��یمان 
تاثیرگ��ذار نیس��ت. وی معتق��د اس��ت: از آنجا 
که ن��رخ برق برای ش��رکت های فولادی حدود 
۴ درصد افزایش داش��ته، رش��د دوب��اره نرخ ها 
 س��ود این ش��رکت ها را نیز به تناس��ب کاهش

می دهد.
مدرس��ی تصری��ح ک��رد: هرچند ب��ا افزایش 
۱۲هزار مگاواتی ظرفیت نیروگاه ها این مش��کل 
در ب��ازه زمانی حداکثر 3 س��اله حل می ش��ود 
ام��ا قطعی برق ای��ن صنایع اجحاف��ی در حق 
س��هامداران ای��ن ش��رکت ها خواهد ب��ود، این 
گفته ها در حالی اس��ت ک��ه این صنایع به علت 

حضور در اس��تان های خش��ک، در فصول گرم 
سال شرایط نامساعدی خواهند داشت.

وی با اش��اره ب��ه تأثیر ع��وارض صادراتی در 
س��ودآوری فولادس��ازان، اظهار ک��رد: موضوع 
ع��وارض صادرات��ی ش��رکت های ف��ولادی در 
تضاد با منافع س��هامداران اس��ت. با این وجود، 
اگر برآوردها محقق ش��ود، ب��ا افزایش ظرفیت 
نیروگاهی مش��کلات صنایع حل خواهد شد اما 

تولید آنها حدود ۴ تا ۵ درصد کاهش می یابد.
مدرس��ی با بیان اینکه با توجه به قطعی برق 
در ماه ه��ای آینده و کاهش عرض��ه، موجودی 
انباره��ا برای تولید محصولات از س��وی فعالان 
این صنف افزایش می یابد و ریسک شرکت های 
پایین دس��ت این ش��رکت ها نیز کاهش خواهد 
یافت، خاطرنشان کرد: قطعی برق به جز صنعت 
فولاد، ریس��ک خاصی را متوجه صنایع سیمان 
و آلومینی��وم نخواهد کرد ام��ا با افزایش نرخ ها، 
حدود ۱۰ ت��ا ۱۲ درصد فروش س��یمانی ها به 
هزین��ه برق اضافه خواهد ش��د که از این جهت 

باعث کاهش سودآوری صنایع می شود.

مدیر مجتمع س��نگ آهن سیرجان با بیان 
اینک��ه در تولی��د کلوخه س��نگ آهن رش��د 
داش��ته ایم، خب��ر داد: در طول س��ال ۱۴۰۱ 
موف��ق به ثبت رش��د ۸.۲ درص��دی کلوخه 
س��نگ آهن در مجتمع س��نگ آهن سیرجان 

شدیم.
ایمپاس��کو،  روابط عموم��ی  گ��زارش  ب��ه 
مرادعلی منظری توکلی تصریح کرد: بر اساس 
برنامه مصوب تولید س��ال ۱۴۰۱، در بخش 
اس��تخراج س��نگ آهن حدود ۱۷ میلیون تن 
در برنامه داش��تیم که موفق ب��ه عبور از این 
س��طح و افزایش ۸.۲ درصدی تولید کلوخه 

سنگ آهن شدیم.
وی افزود: بر این اس��اس در س��ال ۱۴۰۱ 
در مجموع، بی��ش از ۱۸ میلیون تن کلوخه 

سنگ آهن تولید کردیم.
جه��ش  از  همچنی��ن  توکل��ی  منظ��ری 
۹۰درص��دی باطله ب��رداری در مجتمع آهن 
س��یرجان طی سال گذش��ته خبر داد وگفت: 
اگرچه برنامه مجتمع در باطله برداری حدود 

۹۹میلی��ون تن بوده اما به هم��ت کارکنان، 
افزایشی حدود ۹۰ درصدی در باطله برداری 

به ثبت رسیده است.
مدیر مجتمع س��نگ آهن سیرجان توضیح 
اج��رای  ب��ا  باطله ب��رداری  بخ��ش  در  داد: 
ح��دود ۱۸۸ میلیون تنی باطله، توانس��تیم 
 نس��بت به برنامه از پیش تعیین ش��ده، عبور 

کنیم.
وی اف��زود: عملک��رد مجتمع س��نگ آهن 
س��یرجان ه��م در بخ��ش تولی��د و ه��م در 
 باطله ب��رداری فرات��ر از برنامه ریزی ه��ا بوده

است.

عبور »سنگ آهن سیرجان« از برنامه تولیدکاهش سودآوری صنعت فولاد تا چند ماه آینده 

فرصت ها را دریابیم
در بررسی سهم بخش معدن در برنامه هفتم توسعه مطرح شد

افت صادرات فولاد 

طبق آمار، در س��الی که گذشت نسبت به سال 
۱۴۰۰، می��زان ص��ادرات ف��ولاد ای��ران افت قابل 

توجهی را تجربه کرده است. 
در مجم��وع قریب به ۱۴ میلی��ون و ۶۴۰ هزار 
ت��ن ان��واع اقلام ف��ولادی )ش��مش، محصولات و 
مقاطع فولادی و آهن اس��فنجی( صادر ش��ده که 
نس��بت به میزان صادرات صورت گرفته در مدت 
 مش��ابه س��ال ۱۴۰۰، افت ۴ ت��ا ۱۸ درصدی رخ 

داده است.
ب��ه گ��زارش ایس��نا، براس��اس آم��ار انجم��ن 
تولیدکنندگان فولاد ایران، در س��الی که گذشت 
می��زان ص��ادرات کل مقاط��ع طویل ف��ولادی و 
ش��مش ف��ولاد کمترین می��زان اف��ت و صادرات 
آهن اس��فنجی بیش��ترین میزان کاهش صادرات 
 را نس��ب به آم��ار صادراتی در س��ال ۱۴۰۰ ثبت 

کرده اند.
و  میلی��ون  دو  مجم��وع  از   ۱۴۰۱ س��ال  در 
۷3۱ه��زار ت��ن کل مقاطع طویل ف��ولادی صادر 
ش��ده که نس��بت به دو میلی��ون و ۸۴۱ هزار تن 
صادراتی در س��ال ۱۴۰۰ افت ۴درصدی داش��ته، 
۱3۶ه��زار تن تیرآهن، دو میلیون و ۴۲۱ هزار تن 
میلگ��رد و ۱۷۴ هزار تن نبش��ی، ناودانی و س��ایر 
مقاطع س��هم صادراتی داش��ته اند ک��ه به ترتیب 
تیرآه��ن ۶ درص��د، میلگرد و نبش��ی، ناودانی و... 
هری��ک 3 درصد نس��بت به میزان صادرت ش��ده 
 آنه��ا در یکس��اله ۱۴۰۰ کاه��ش ص��ادرات ثبت 

شده است.
در یکس��اله ۱۴۰۰، ب��ه ترتی��ب ۱۴۵ هزار تن 
تیرآه��ن، ۲ میلی��ون و ۴۹۶ هزار ت��ن میلگرد و 
 ۲۰۰ ه��زار ت��ن نبش��ی، ناودانی و... صادر ش��ده 

بود.
میزان صادرات ش��مش فولاد )ف��ولا میانی( نیز 
در یکس��اله ۱۴۰۱ نس��بت به س��ال پیش از آن، 
۴درص��د کاهش ص��ادرات داش��ته و از ۷ میلیون 
و ۶۷۸ه��زار ت��ن صادر ش��ده در س��ال ۱۴۰۰ به 
۷میلی��ون و 3۷۲هزار تن در مدت مش��ابه س��ال 
۱۴۰۱ رسیده است که به جزییات صادرات اسلب 
ب��ا افت ۲۱درصدی از ۲ میلیون و ۵۸۱هزار تن به 
دو میلیون و ۴۸ هزار تن رسیده است اما صادرات 
بیلت وبل��وم تنها قلم فولادی اس��ت که صادرات 
افزایش��ی را ثبت کرده و در حالی که در یکس��اله 
۱۴۰۰، ۵میلیون و ۹۷هزار تن صادر شده بوده در 
یکس��اله ۱۴۰۱، میزان صادرات آن به ۵ میلیون و 
3۲۴ هزار تن رسیده که رشد ۴ درصدی را نشان 

می دهد.
طب��ق آم��ار، ص��ادرات محصولات ف��ولادی از 
3میلی��ون و ۴۰۶ ه��زار ت��ن در س��ال ۱۴۰۰ به 
3میلیون و ۱۹۹ تن در مجموع یک س��اله ۱۴۰۱ 
رس��یده و افت صادرات ۶ درص��دی را ثبت کرده 

است.
پس از محصولات فولادی، در جزییات ۴۶۸هزار 
تن کل مقاطع تخت فولادی صادر شده، 3۵۷هزار 
ت��ن س��هم ورق ه��ای گ��رم، ۲۱ هزار تن س��هم 
ورق ه��ای س��رد و ۸3 ه��زار تن س��هم ورق های 
پوش��ش دار بوده اس��ت که در مجموع نس��بت به 
۵۶۵ هزار ت��ن صادراتی در س��ال ۱۴۰۰ کاهش 
 ۱۷ درص��دی ص��ادرات ب��رای این مقاط��ع دیده 

می شود.
صادرات ورق های س��رد نسبت به ۴33 هزار تن 
صادر ش��ده در س��ال ۱۴۰۰، قریب به ۱۸درصد و 
صادرات ورق های پوش��ش دار نسبت به ۱۱۵هزار 
ت��ن صادرات��ی دو درصد کاه��ش داش��ته اند اما 
ص��ادرات ورق های گ��روم در حالیکه در یکس��اله 
۱۴۰۰ ح��دود ۱۷ هزار تن ثبت ش��ده رد س��ال 
 ۱۴۰۱ به ۲۱ هزار تن رسیده و ۲۴ درصد افزایش 

داشته است.
در نهای��ت علاوه براینکه واردات آهن اس��فنجی 
چند س��الی اس��ت که صفر اس��ت، ص��ادرات آن 
 نی��ز بیش��ترین کاهش را مع��ادل ۱۸ درصد ثبت 
ک��رده و از یک میلی��ون و ۵۵ هزار تن در مجموع 
س��ال ۱۴۰۰ ب��ه ۸۶۴ ه��زار تن در س��ال ۱۴۰۱ 
رس��یده اس��ت؛ ای��ن در حالی اس��ت ک��ه پیش 
از ای��ن ص��ادرات )ط��ی یک��ی - دو س��ال اخیر( 
صادرات آهن اس��فنجی بیش��ترین درصد افزایش 
 ص��ادرات را ب��ا می��زان بالا ب��ه خ��ود اختصاص 

می داد.

خبر

بخش معدن از بخش های 
مهم اقتصادی است که در 
ش��رایط تحریم توانس��ت 
ذخای��ر ارزی کش��ور را تا 
حدی ترمیم کند. به اعتقاد 
کارشناس��ان، معادن غنی 
ای��ران این ظرفیت را دارن��د که درآمد حاصل از 
محصولات شان جایگزین درآمدهای نفتی شود و 
رویای اقتصاد بدون نفت در ایران را محقق کند.
محمدرض��ا بهرامن، رئیس خان��ه معدن ایران 

در گفت وگ��و ب��ا آتیه آنلاین درب��اره محورهای 
فعالیت بخش معدن در برنامه هفتم توس��عه، بر 
برنامه ریزی بلندمدت برای این بخش و اکتشاف 

معادن عمیق تر تاکید کرد.
وی بااش��اره به اینکه س��رمایه گذاری در بخش 
معدن در 3۵ سال گذشته متوقف شده است، گفت: 
در حال  حاضر نیازمند یک نگاه با تفسیر درست 
 از قانون جذب س��رمایه گذاری خارجی در کشور
 هس��تیم. بهرامن ب��ا تاکید بر ض��رورت اصلاح 
قوانین، تاکید کرد: باید در برنامه هفتم توس��عه 

به س��رمایه گذاری توجه کنی��م. اگر می خواهیم 
ب��ه اعم��اق زی��ر ۱۵۰۰ مت��ر بروی��م، نی��از به 

سرمایه گذاری زیادی داریم. 
برداش��ت معادن در این عمق ماش��ین خاص 
خ��ود را نی��از دارد و بای��د اپراتوره��ای خ��اص 
 تربی��ت کنی��م ت��ا فرآین��د اکتش��اف تکمی��ل

شود. 
وی بااشاره به شناس��ایی مشکلات این بخش 
از س��وی تش��کل های تخصصی و خان��ه گفت: 
رفع موانع بخش مع��دن در برنامه هفتم باید به 

ش��فافیت دیده شود تا در این حوزه شاهد اتلاف 
وقت نباش��یم و شرایط مطلوب تری برای فعالان 

این بخش ایجاد شود.
بهرام��ن تاکی��د ک��رد: بخش معدن بخش��ی 
اس��ت که می تواند در اقتصاد کش��ور تاثیرگذار 
باش��د. ای��ن بخ��ش تامین کنن��ده م��اده اولیه 
صنایع خ��ودش و بخش��ی از نیازهای ارزش��ی 
کش��ور اس��ت. نگاه کوتاه مدت ب��ه فعالیت های 
 این بخ��ش مهم و اس��تراتژیک، به آن آس��یب 

می زند.

او بااش��اره به نقایص برنامه شش��م توسعه در 
بخ��ش معدن افزود: براس��اس م��اده ۴3 برنامه 
شش��م توس��عه عوارض یک درص��د برای بخش 
معدن تعیین شد. باوجود آنکه قانون دریافت این 
عوارض را مشروط به فعالیت تخریبی اعلام کرده 
بود، اما مراکز اس��تان ها می گویند فعالان معدنی 
بای��د این یک درصد ع��وارض را از محل فروش 
پرداخت کنند که ع��دد بالایی برای فعالان این 
بخش به حس��اب آمده و روی س��ودده بودن آنها 

تاثیر دارد.

حس��ن حس��ینقلی، رئی��س اتحادی��ه 
صادرکنن��دگان فرآورده ه��ای صنایع و 
معادن سرب و روی ایران در گفت وگو با 
»روزگارمعدن« گفت: ایران ظرفیت های 
متنوعی در بخش معدن و صنایع معدنی 
دارد. در ط��ول چند دهه گذش��ته، این 
ظرفیت ه��ا موردتوج��ه سیاس��ت گذاران قرار گرفته و مس��یر 
بهره مندی از این ذخایر تسهیل شده است، البته بهره مندی از 
ذخایر معدنی در کشور ما به مراتب پایین تر از ظرفیت های این 
بخش برآورد می ش��ود. به بی��ان دیگر، حوزه مع��دن و صنایع 
وابس��ته به آن، آن طور که انتظار م��ی رود در اقتصاد اثرگذاری 
ندارند. ای��ن موضوع از نبود توجه کافی به اهمیت و اثرگذاری 

ظرفیت های معدنی در اقتصاد کشور نشأت می گیرد.
این فعال حوزه معدن و صنایع معدنی افزود: میزان صادرات و 
ارزآوری بخش معدن و صنایع معدنی در طول سال های گذشته 
قابل توجه بوده است. به دنبال تحریم ها و اعمال فشار بر اقتصاد 
ایران و به ویژه محدودیت در مسیر فروش نفت کشور و ارزآوری 
حاصل از آن، نقش معدن و صنایع معدنی در ارزآوری بیش از 
پیش مهم شد. در واقع، به ظرفیت های معدنی و صنایع وابسته 
به آن به چش��م محرکی برای اقتصاد و درآمدزایی دولت نگاه 
ش��د. حال چنانچه در برنامه هفتم توسعه نیز کاهش وابستگی 
اقتصاد به نفت و درآمدهای نفتی موردتوجه سیاس��ت گذاران 
باشد، انتظار می رود ظرفیت های معدنی در اولویت قرار گیرند 
و به آنها به چشم منبعی برای رشد درآمدهای دولت نگریسته 
ش��ود. حس��ینقلی گفت: بهره من��دی از ظرفیت ه��ای معدنی 
به منزله اش��تغالزایی اس��ت و خود محرکی در مس��یر توسعه 
اقتصادی به شمار می رود. شناسایی، اکتشاف و استخراج ذخایر 
معدنی یعنی به کار گرفتن نیروهای جدید و تس��هیل مس��یر 
توس��عه در مناطق گوناگون کش��ور؛ بنابرای��ن فعالیت در این 
بخش اهمیت و اثرگذاری بالایی در س��ایر حوزه های اقتصادی 
و اجتماع��ی دارد. رئیس اتحادی��ه صادرکنندگان فرآورده های 
صنایع و معادن س��رب و روی ایران افزود: در طول س��ال های 
گذش��ته و در برنامه شش��م توس��عه از معدن به عنوان بخش 
پیش��ران اقتصاد کشور نام برده ش��د، انتظار می رفت این نگاه 
در برنامه هفتم توس��عه نیز موردتوجه و حتی در اولویت باشد. 
وی در ادامه تاکید کرد: کش��ورهایی که ظرفیت های معدنی و 
نفتی دارند، سیاس��ت های مرتبط با ای��ن ۲ بخش را همزمان 
تدوین می کنند؛ یعنی تاثیرگذاری این ظرفیت ها به اندازه نفت 

مهم اس��ت و نبای��د این ظرفیت نادیده گرفته ش��ود؛ بنابراین 
بی توجه��ی به ای��ن ظرفیت ها در سیاس��ت های کل��ی برنامه 
۵ س��اله هفتم جای س��وال دارد. حس��ینقلی افزود: در همین 
ح��ال انتظار می رفت در فرآیند تدوین برنامه هفتم توس��عه از 
نظرات تخصصی فعالان بخش معدن و صنایع معدنی اس��تفاده 
ش��ود. این در حالی است که توجه به نظرات تخصصی فعالان 
بخش معدن و صنایعمعدنی از اهمیت ویژه ای برخوردار اس��ت 
و حتی امکانی برای گس��ترش عدالت فراهم می کند. این فعال 
بخش معدن و صنایع معدنی اظهار کرد: بیش��تر معادن کشور 
در مناطق دورافتاده هستند و شناسایی و استخراج این ذخایر 
به منزله راهکاری برای گسترش عدالت است. فعالیت معادن در 
جایگاه تقویت زیرس��اخت ها در مناطق دورافتاده و اشتغالزایی 
برای مردمان بومی اس��ت. ع��لاوه بر این، امکان��ی برای ورود 
س��رمایه های جدید به مناطق دورافتاده فراهم می ش��ود و به 
بیان کلی تر، سطح رفاه عمومی افزایش خواهد یافت. باتوجه به 
تمام موارد یادشده، انتظار می رفت ظرفیت های بخش معدن و 
صنایع معدنی به طورمستقیم در سیاست های کلی برنامه ۵ ساله 
هفتم موردتوجه باشند. حس��ینقلی گفت: همان طور که بارها 
تاکید ش��ده، ایران از ظرفیت های غنی معدنی انرژی، نفت و... 
برخوردار اس��ت، اما از این ظرفیت ها به درستی استفاده نشده 
و همین موضوع مانع توس��عه اقتصادی کش��ور است. چنانچه 
بستر لازم برای استفاده از مزیت های نسبی کشور فراهم شود، 
ای��ن صنایع توان رقابت پذیری بالای��ی در بازار جهانی خواهند 
داش��ت. وی افزود: به عنوان مثال، در کشور همسایه ما ترکیه، 
از عملکرد صنایع حمایت کافی می ش��ود. علاوه بر این، نهادی 
همچون اتاق بازرگانی به عنوان تشکل بخش خصوصی از توان 
بالایی برخوردار است و درخواست های فعالان صنعتی را دنبال 
می کند. با این وجود، در کش��ور ما ات��اق بازرگانی، هیچ توان 
وی��ژه ای ندارد. حس��ینقلی در پایان گفت: در افق چش��م انداز 
۱۴۰۴، هدف گذاری های��ی ب��رای بخ��ش مع��دن و صنای��ع 
معدنی انجام ش��ده اس��ت. با این وجود، این هدف گذاری ها به 
اش��تباه ترین شکل ممکن انجام شده و نتیجه مطلوبی به دنبال 
ندارد.همان ط��ور که اینک��ه در فرآیند ظرفیت س��ازی صنایع 
توجهی به تامین زیرس��اخت ها در ح��وزه حمل ونقل و انرژی 
و... نشده اس��ت. در چنین شرایطی، شاهد خالی ماندن بخش 
گس��ترده ای از ظرفیت ها در صنایع معدنی کشور هستیم و در 
عمل س��رمایه گذاری های انجام شده در این حوزه بدون مصرف 

باقی می ماند.

س��ندیکای  دبی��ر  رح��ام،  آن��وش 
تولیدکنن��دگان لوله و پروفیل فولادی 
ایران در گفت وگ��و با »روزگارمعدن«، 
اظه��ار ک��رد: در سیاس��ت های کلی 
ابلاغ شده با عنوان برنامه هفتم توسعه، 
هنوز سیاست های کلی نظام در حوزه 
اقتصاد کلان به صورت ریز مش��خص و منتشر نشده بود، اما 
حالا این برنامه رو به اتمام است و در ظاهر همین هفته ها به 
مجلس خواهد رفت. وی افزود: با این وجود، عدم تمرکززدایی 
در برنام��ه هفتم، تمرکز بر س��ند آمایش س��رزمین، افزایش 
نقش استان ها در توسعه کشور و همچنین تجهیز منابع لازم 
ب��رای ابرپروژه ها، حکای��ت از آن دارد ک��ه برنامه هفتم یک 
بخش کلیدی در حوزه ابرپروژه ها دارد. علاوه بر اینها، انتظار 
می رود احکام پیشنهادی برای برنامه هفتم توسعه در امتداد 

برنامه ششم توسعه باشد. 
رحام گفت: در ظاهر در س��اختار و سازماندهی برنامه هفتم 
اشاره مستقیمی به بخش معدن و ظرفیت های صنایع معدنی 
نش��ده، اما تنظیم گری مناس��ب و غیررانتی، حذف نهادهای 
انحصاری، گذار به اس��تقرار نهادهای فراگیر توسعه ای، بهبود 
فضای کسب وکار و همچنین افزایش اشتغالزایی و بهره وری، 
جزو ش��رایط الزام��ات بخ��ش صنعتی هس��تند. وی گفت: 
خوش��بختانه برنامه محوری به ج��ای حکم محوری در برنامه 
هفتم مدنظر قرار گرفته اس��ت. این ظرفیت ها قرار اس��ت در 
بخش های گوناگون معدن، صنعت و تجارت نیز به کار گرفته 
ش��ود. این فعال بخش فولاد افزود: در برنامه هفتم توسعه به 
موضوع هایی مانند محوره��ای دانش بنیان و ثبات اقتصادی 

اشاره شده است. توجه به این فاکتورها می تواند مسیر توسعه 
صنای��ع و معادن را تقویت کند. رحام اف��زود: برقراری ثبات 
اقتصادی، توجه به زنجیره تامین ملی، رش��د بخش فناوری 
در حوزه تولید و بازطراحی س��اختار تصمیم گیری در حوزه 
زیرس��اخت نیز جزو مواردی است که در برنامه هفتم به آنها 
اشاره شده است. انتظار می رود با تحقق موارد یادشده شاهد 
ارتقای جذب سرمایه به کشور باشیم و در ادامه امکانی برای 
توسعه ظرفیت های معدنی و صنایع معدنی فراهم شود. رحام 
در ادامه اظهار کرد: اصلاح ساختار داخلی و مدیریت تعامل با 
کشورهای هدف منطقه، از دیگر موضوع هایی است که انتظار 
می رود در ۵ سال آینده موردتوجه مسئولان و سیاست گذاران 
باشد. بدون تردید تحقق این مهم و ارتقای سطح تعاملات در 
حوزه بین المللی، یکی از پیش شرط های توسعه صنعتی است. 
در ادامه افزایش کارآیی در س��اختار اداری، بهبود نظام های 
پای��ش، افزایش به��ره وری در نظام تولی��د و... به عنوان دیگر 
فاکتورهای موردتوجه در برنامه هفتم توس��عه می تواند نقش 

بسزایی در بهبود عملکردی صنایع ایفا کند.
این فعال بخش فولاد گفت: در حال  حاضر بخش اولیه س��ند 
برنامه هفتم توسعه، شامل مطالعات پشتیبان تهیه و تنظیم 
شده است، اما بخش های دیگر شامل ابلاغ نظامنامه و شروع 
به کار کارگروه ها، تهیه اسناد پیش نویس احکام برنامه هفتم، 
تلفیق و تهیه پیش نویس لایحه و اس��ناد برنامه و  پشتیبان، 
همچن��ان در مرحله اجرا هس��تند؛ بنابرای��ن این طور به نظر 
می رس��د ک��ه موضوعات مرب��وط به بخش صنع��ت، معدن، 
تجارت، ابرپروژه ها و برنامه ه��ای عملیاتی در ادامه تنظیم و 

ابلاغ شوند.

بخش اولیه س��ند برنامه هفتم توس��عه، شامل مطالعات پش��تیبان تهیه و تنظیم بود و این طور به نظر می رسد که 
موضوعات مربوط به بخش صنعت، معدن، تجارت، ابرپروژه ها و برنامه های عملیاتی در ادامه تنظیم و ابلاغ شده باشد.

در سیاس��ت های کلی برنامه ۵س��اله هفتم، سخنی از ظرفیت های معدنی و صنایع معدنی به میان نیامده بود، با این وجود، 
انتظار می رود این ظرفیت ها به عنوان راهکاری برای رشد اقتصادی عدالت محور موردتوجه قرار گرفته باشد و در جریان بررسی 
مجلس نیز در اولویت باشد. بدون شک با اجرای سیاست های اقتصادی یادشده در برنامه هفتم توسعه، امکانی برای بهره مندی 
هرچه بیشتر از ظرفیت های معدنی و تسهیل فضای کسب وکار فراهم خواهد شد. از سوی دیگر، توجه به ظرفیت های معدنی 
می تواند تاثیر بس��زایی بر بهبود ش��رایط اقتصادی کشور داشته باشد، موقعیت های شغلی باثباتی را ایجاد و از عملکرد صنایع 

حمایت کند؛ بنابراین اصلاح این شرایط ضروری به نظر می رسد.

لزوم تهیه سند توسعه فناوری در بخش معدن

فرصت توسعه را از دست ندهیماهمیت ظرفیت های معدن به اندازه نفت

سخن پایانی

مرضیه احقاقی

سیاس��ت های کل��ی برنام��ه هفت��م در ۷ س��رفصل 
»اقتصادی«، »امور زیربنایی«، »فرهنگی و اجتماعی«، 
»علمی، فناوری و آموزش��ی«، »سیاس��ی و سیاس��ت 
خارج��ی«، »دفاع��ی و امنیت��ی«، »اداری، حقوق��ی و 
قضایی« و در ۲۶ بند تدوین ش��ده اس��ت و تا آخر ماه 
برای بررس��ی به صحن علنی مجلس م��ی رود. یکی از 
موارد قابل تام��ل این برنامه توس��عه ای،  بی توجهی به 
ظرفیت های معدنی و صنایع معدنی است. این در حالی 
است که بخش معدن از بخش های مهم اقتصادی بوده 
که در شرایط تحریم توانس��ت ذخایر ارزی کشور را تا 

حدی ترمیم کند. به اعتقاد کارشناسان، معادن غنی ایران 
این ظرفیت را دارند که درآمد حاصل از محصولات شان 
جایگزین درآمدهای نفتی ش��ده است و رویای اقتصاد 
بدون نفت در ایران را محق��ق کند. همچنین، فعالیت 
در این ح��وزه از ظرفیت ه��ای منحصربه ف��ردی برای 
گس��ترش عدالت و محرومیت زدایی برخوردار اس��ت؛ 
بنابراین چنانچه رش��د اقتصادی هم��راه با عدالت جزو 
برنامه های اصلی حاکمیت اس��ت، انتظار می رود توجه 
بیشتری به توانمندی های حوزه معدن و صنایع معدنی 
شود. کارشناسان در گفت وگو با »روزگارمعدن« بااشاره 
به ظرفیت های معدنی ایران بر توجه جدی برنامه هفتم 

به این بخش مهم اقتصاد تاکید دارند.
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سیگنال فدرال رزرو به بورس تهران

تداوم روند صعودی »فارس«

گروه معدن

افزای��ش حداقلی ن��رخ به��ره در اقتصادهای بزرگ 
جهان��ی حکایت از پای��ان سیاس��ت های انقباضی در 
اقتص��اد دارد ک��ه در موقعیت کنونی ش��اخص بورس 
ای��ران این س��یگنال تورم��ی می تواند ب��ه ادامه روند 

صعودی بورس کمک کند.
بازار سرمایه درحال حاضر در محدوده حساسی قرار 
دارد و ادام��ه روند صعودی آن یا ورود به اصلاح زمانی 
به واکنش بازارهای موازی بس��تگی دارد. در چند روز 
اخی��ر تغییرات نرخ طلا اندک بوده و نرخ هر اونس فلز 
زرد ب��ا چن��د دلار کاهش در س��طح ۲۰۳۰ دلار قرار 
دارد. بازار ارزه��ای معتبر هم چند روز اخیر آرام بوده 
و سرمایه گذاران منتظر نتیجه نشست سیاست گذاری 
بانک مرکزی اروپا و انتش��ار داده ه��ا از اقتصاد امریکا 

هستند.
نوس��ان ش��اخص های مال��ی در بورس ه��ای بزرگ 
آس��یا و اروپا و در معاملات فیوچ��ر بورس امریکا زیاد 
نبوده اس��ت. به طور که بانک مرکزی امریکا نرخ های 
به��ره را ۲۵ صدم درصد درص��د بالا برد و نرخ بهره به 
۵.۲۵رسید، این اقدام به شکل ضمنی به توقف برنامه 
انقباضی اش��اره دارد. از این رو ش��اخص دلار نوس��ان 
بسیار محدود پیدا کرده، زیرا سرمایه گذاران بر گزارش 
عملکرد ش��رکت های بورس��ی تمرکز دارند. همچنین 
بسیاری از کش��ورهای خاورمیانه ای از جمله عربستان، 
ام��ارات، قطر و کویت نرخ بهره بانکی را بین ۲۵ صدم 

درصد تا ۷۵ صدم درصد افزایش داده اند.
تغییرات ن��رخ فلزات پایه روزگذش��ته اندک بوده و 
ن��رخ مس و روی ب��ه ترتیب در س��طح ۸۵۵۰ دلار و 
۲۶۵۰دلار در هر تن قرار دارد. نرخ آلومینیوم و نیکل 
به ترتیب ۲۰۳۰ دلار و ۲۴ هزار و ۹۰۰ دلار اس��ت. با 
وجود افت شاخص دلار نرخ فلزات پایه رشد چشمگیر 
نداشته است. نگرانی هایی درباره وضعیت اقتصاد چین 

وجود دارد.
واکنش بورس ایران در عبور از مقاومت �

آخرین روز هفته معاملات��ی اخیر گروه خودرویی و 
بانکی لیدر بازار بودند در حالی که در شش ماهه اخیر 
با وجود اینکه بس��یاری از نمادهای بورس رشد خوبی 
را ثبت کرده اند بازهم گروه خودرو و قطعه سازی لیدر 
بازار ش��دند با وج��ود اینکه »پی بر ای��ی« این نمادها 
خیلی جذاب نیس��ت و نباید بیش��تر از س��ایر نمادها 

بازدهی ثبت می کردند، بنابراین سیگنال بروز تورم بالا 
در سال ۱۴۰۲ هنوز جدی است.

همایون دارابی، کارش��ناس بازار 
س��رمایه در گفت وگو ب��ا بازار با 
اش��اره به اینک��ه می توان هدف 
۳هزار واحدی را برای ش��اخص 
کل بورس ترسیم کرد، گفت: با 
توج��ه ب��ه ادامه حج��م بالای 
معاملات به نظر می رس��د رش��د ش��اخص کل بورس 
همچنان قطعی اس��ت اما در مسیر رسیدن به اهداف 
بالاتر احتمال اس��تراحت شاخص کل بورس هم وجود 
دارد. وی با بیان اینکه بازارهای موازی با بورس تقریبا 
دچار رکود ش��ده اند، تصریح کرد: تا زمانی که گردش 
س��رمایه در ب��ورس اتفاق می افت��د بازار ب��رای ورود 
سرمایه های جدید جذاب تر است، از این رو دولت هم 

می تواند از این موقعیت برای کنترل نقدینگی استفاده 
کن��د تا با ورود به س��ایر بازارهای کالای��ی تورم ایجاد 
نکند، به همین دلیل فعلا بازار س��رمایه مورد حمایت 
دولت قرار دارد و سیاست های اخیر دولت هم تاییدی 

بر این موضوع است.
بازاره�ای م�وازی ب�ورس در وضعی�ت  �

خنثی
بازار سرمایه نس��بت به س��ایر بازارها همچون بازار 
ارز، طلا، مس��کن و خودرو بس��یار عقب مانده اس��ت، 
این موضوع موجب شده تا ریسک سیستماتیک دیگر 
دیده نشود. بازارهای رقیب بازار سرمایه یعنی بازارهای 
ارز، طلا، مس��کن و خودرو دارای حباب شدید قیمتی 
هس��تند، اما بازار س��رمایه تنها بازاری است که عقب 
مان��ده، در نتیچه س��رمایه ها از بازارهای حباب زده به 

بازار سرمایه در حال کوچ هستند.

کامران ندری، استاد دانشگاه در 
گفت وگو با بازار با اشاره به اینکه 
درحال حاض��ر هرچن��د دول��ت 
تلاش کرده جذابیت های معامله 
در ب��ازار ط��لا، ارز و... را کاهش 
دهد اما ب��ه دلی��ل اینکه هنوز 
اعتماد مردم به بورس ترمیم نش��ده هنوز عده ی وارد 
بازارهای سنتی می شوند، اظهار کرد: در شرایط کنونی 
دولت برای اینکه بتواند به هدف خود در بورس دست 
یاب��د باید روند صعودی ب��ازار را تثبیت کند تا اعتماد 
مردم جلب ش��ود و این موضوع از طریق جلوگیری از 
وضع مقررات متضاد با روند طبیعی بازار ممکن است، 
به عبارت دیگر دولت نباید سیاس��ت های را که چالش 
 جدی��دی برای بورس به وج��ود می آورند را مصوب یا

اجرا کند.
وی با بیان اینکه تمام سیگنال های اقتصادی کشور 
و حتی بازار جهانی تورمی هس��تند، اف��زود: از این رو 
بس��یاری از شرکت های که سودس��ازی چندانی ندارد 
اما دارایی های زیادی دارند با همین سیگنال همگام با 
رشد شاخص بورس، بازدهی بیشتری کسب می کنند. 
ندری با تاکید بر اینکه در شرایط کنونی اقتصاد کشور 
کاملا س��یگنال های تورمی دارد و بورس هم نمی تواند 
به این علائم بی توجه باش��د، تصریح کرد: در موقعیت 
کنونی بسیاری از مردم س��رمایه های خود را در بانک 
س��پرده گزاری نکرده اند، زیرا سطح تورم بسیار بالاتر 
از نرخ بهره بانکی اس��ت، به همی��ن دلیل هر واکنش 
تورمی این سرمایه ها را وارد بازارهای جدید می کند، به 
همین دلیل سرنوشت این پول ها و مقصدشان وابسته 
به عملکرد بورس و میزان تورم در اقتصاد کشور است.

سخن پایانی �
رون��د صعودی ش��اخص کل ب��ازار س��هام ادامه دار 
خواهن��د مان��د، اما در ای��ن روند ممکن اس��ت ارزش 
برخی نمادها از ارزش واقعی بیش��تر ش��ود به همین 
دلیل س��رمایه گذاران از این به بعد باید بیشتر مراقب 
معام��لات خود باش��ند، برخی کارشناس��ان اقتصادی 
معتقدند شاخص کل بورس تا کانال ۳ میلیون واحدی 
ریس��ک چندانی برای س��رمایه گذاران ن��دارد، اما این 
مسئله وابسته به فاکتورهای اقتصادی مانند نرخ بهره، 
نرخ ارز و... هم هست، البته دولت با توجه به شعار سال 
مکلف به کنترل افزایش نرخ ارز است، چراکه مهم ترین 

عامل در تورم کالایی محسوب می شود.

بیش��ترین تمرکز »فارس« در نخستین ماه از سال ۱۴۰۲ و 
دهمین ماه از س��ال مالی منتهی ب��ه خردادماه ۱۴۰۲ مربوط 
به س��رمایه گذاری در ش��رکت های غیربورسی بود. به گزارش 
بورس نیوز، ش��رکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس در گزارش 
فعالی��ت ماهان��ه فروردین ماه امس��ال توانس��ت مجموع بهای 
تمام شده س��رمایه گذاری های خود را مبلغی بالغ بر ۳۲ هزار و 
۸۹۰ میلیارد تومان شناسایی کند، این سرمایه گذاری ها حاصل 
 از س��رمایه گذاری در بازار س��رمایه و خارج از بازار سهام شکل 
گرفت. عمده ترین س��رمایه گذاری شرکت صنایع پتروشیمی 
خلیج ف��ارس در فروردین م��اه مربوط به ش��رکت های خارج از 
بازار س��رمایه بود، مجموع بهای تمام ش��ده سرمایه گذاری در 
شرکت های غیر بورسی برابر با ۲۵ هزار و ۲۳۴ میلیارد تومان 
و بهای تمام ش��ده پرتفوی بورس��ی »ف��ارس« بالغ بر ۷ هزار و 
۶۵۶ میلی��ارد توم��ان بود. این ش��رکت در فروردین در حوزه 
مواد و محصولات ش��یمیایی، واس��طه گری های مالی و پولی، 
فعالیت های کمکی به نهاد های مالی واسط، عرضه برق گاز بخار 
و آب گرم، تجارت عمده فروشی به جز وسایل نقلیه موتور، سایر 
صنایع و س��ایر فعالیت ها سرمایه گذاری کرد. بیشترین تمرکز 
»فارس« در نخس��تین ماه از سال ۱۴۰۲ و دهمین ماه از سال 

مالی منتهی به خردادماه ۱۴۰۲ مربوط به س��رمایه گذاری در 
شرکت های غیر بورسی بود که بهای تمام شده آن بالغ بر ۲۵ هزار 
و ۲۳۴ میلیارد تومان شناسایی شد، این میزان سرمایه گذاری 
در مقایس��ه با سال مالی گذش��ته ۷ درصد افزایش را به دنبال 
داشت. عمده ترین سرمایه گذاری »فارس« در پرتفوی بورسی و 
شرکت های خارج از بورس که در فروردین ماه انجام داد متعلق 
به س��رمایه گذاری در حوزه »مواد و محصولات ش��یمیایی« با 
۲۰ ه��زار و ۳۶۸ میلی��ارد تومان ب��ود که همچنان بخش مهم 
و ویژه ش��رکت صنایع پتروش��یمی خلیج فارس است. »مواد و 
محصولات شیمیایی« سهم ۵۷درصدی از سرمایه گذاری ها در 
شرکت های غیر بورسی و سهم ۷۷ درصدی از سرمایه گذاری ها 

در پرتفوی بورسی را در اختیار گرفته است.
تداوم روند صعودی پرقدرت �

به��ای تمام ش��ده ای ک��ه »ف��ارس« جهت س��رمایه گذاری 
در ش��رکت های »بورس��ی« پرداخ��ت ک��رده بالغ ب��ر ۷ هزار و 
۶۵۶میلی��ارد توم��ان بود، میزان س��رمایه گذاری در این حوزه 
مانند ماه گذش��ته و نس��بت به دوره مش��ابه س��ال گذشته نیز 
ح��دود ی��ک ه��زار و ۶۰ میلیارد توم��ان افزایش پی��دا کرده 
اس��ت. بهای تمام ش��ده ای که »فارس« جهت س��رمایه گذاری 

در ش��رکت های »غی��ر بورس��ی« پرداخ��ت ک��رده بالغ بر ۲۵ 
ه��زار و ۲۳۴ میلی��ارد تومان ب��ود، میزان س��رمایه گذاری در 
این حوزه نس��بت به ماه گذش��ته تغییری نداش��ت و نس��بت 
 به دوره مش��ابه س��ال گذش��ته نیز ۷ درصد افزایش پیدا کرده 
اس��ت. ارزش ب��ازار س��رمایه گذاری های »ف��ارس« در بخش 
ش��رکت های »بورسی« مبلغی بالغ بر ۳۷۶ هزار و ۲۲۲ میلیارد 
تومان اعلام شد که نسبت به بهای تمام شده سرمایه گذاری های 
بورس��ی، رش��د ۴ ه��زار و ۸۱۴ درص��دی را به همراه داش��ت. 
عمده ترین بهای تمام ش��ده س��رمایه گذاری در پرتفوی بورسی 
»فارس« مربوط به ش��رکت »گروه پتروش��یمی سرمایه گذاری 
ایرانی��ان« ب��ا ۳ ه��زار و ۲۲۷ میلیارد تومان ب��ود و پس از آن 
نیز بیش��ترین بهای تمام ش��ده مربوط به شرکت »پتروشیمی 
فج��ر« با ۹۹۵ میلیارد تومان بود. بیش��ترین میزان ارزش بازار 
در صورت وضعیت پرتفوی ش��رکت های »بورس��ی« در اختیار 
ش��رکت »پتروش��یمی پ��ارس« ب��ا ۹۲ ه��زار و ۲۷۴ میلیارد 
توم��ان ب��ود، همچنین »پتروش��یمی نوری« نیز ب��ا ۸۵ هزار 
و ۱۵۷ میلی��ارد توم��ان بیش��ترین ارزش ب��ازار را در این دوره 
در اختیار داش��تند. همان گونه که گفته ش��د بهای تمام ش��ده 
س��رمایه گذاری »پارس« در ش��رکت های غیر بورس��ی برابر با 

۲۵ هزار و ۲۳۴ میلیارد تومان بود، بیش��ترین س��رمایه گذاری 
صورت گرفت��ه در این دوره مربوط به »س��رمایه گذاری مدبران 
اقتص��اد« ب��ا ۱۰ ه��زار و ۱۸۰ میلیارد تومان ب��ود و پس از آن 

نیز بیش��ترین س��رمایه گذاری صورت گرفته مربوط به شرکت 
 »پالایش بیدبلند خلیج فارس« با ۴ هزار و ۹۵۳ میلیارد تومان

بود.

ورود مجلس به طرح اصلاح قانون 
بازارسرمایه

رئیس کمیس��یون اقتصادی مجلس با اشاره به انتظار مجلس از اعلام جواب 
نهایی شورای نگهبان درباره قانون مالیات بر عایدی سرمایه، از ورود مجلس به 

طرح اصلاح قانون بازار سرمایه تا دو هفته آینده خبرداد.
ب��ه گزارش صدای بورس، محمدرضا پورابراهیمی با اش��اره به جزییات قانون 
مالیات بر عایدی س��رمایه گفت: قانون مالیات بر عایدی سرمایه سه شنبه هفته 
گذشته در مجلس تصویب شد و قرار است به شورای نگهبان ارجاع شود، اکنون 
بای��د منتظر اعلام جواب نهایی باش��یم. مالیات بر عایدی س��رمایه بزرگ ترین 
عامل تحرک در بازار س��رمایه خواهد بود. وی خاطرنش��ان کرد: هر چه جلوی 
س��وداگری ها در بازار گرفته ش��ود حجم منابع به س��مت بازار مولد سوق پیدا 
می کند که بازار سهام جزو بازار مولد تلقی می شود. این اقدام بزرگترین خدمت 
مجلس و کمیسیون اقتصادی به بازار سرمایه بود که آن را به مرحله اجرا رساند. 
وی در ادامه به آخرین تصمیمات اتخاذ ش��ده در خصوص قانون بازار س��رمایه 
اشاره کرد و افزود: با توجه به هماهنگی های انجام شده با رئیس مجلس قانون 

بازار سرمایه از ۲ هفته آینده وارد صحن علنی مجلس می شود.

آغاز به کار سامانه بومی معاملات بازار سهام 
تا پایان سال 

مدیرعام��ل ش��رکت مدیریت فناوری ب��ورس تهران با بیان اینکه بر اس��اس 
برنامه ریزی انجام شده قرار بر این است که سامانه بومی معاملات بازار سهام تا 
پایان امسال به بهره برداری برسد، گفت: این سامانه برای بخش کوچکی از بازار 
اس��تفاده می شود و در مرحله نخست فقط بخشی از بازار به این سامانه منتقل 
خواهد ش��د. روح الله دهق��ان در گفت وگو با ایرنا به جزییات راه اندازی س��امانه 
بومی معاملات اش��اره کرد و اف��زود: از نظر فنی اقدامات مرب��وط به راه اندازی 
سامانه بومی معاملات انجام  شده و اکنون باید این سامانه وارد مرحله عملیاتی 
شود. وی اظهار کرد: براساس برنامه ریزی انجام شده قرار بر این است که سامانه 
بومی معاملات تا پایان س��ال به مرحله بهره برداری برس��د. دهقان خاطرنشان 
کرد: اکنون انجام برخی از مراحل قراردادی در س��ازمان بورس در دس��تور کار 
اس��ت که باید در انتظار اجرای آنها ماند و پس از آن این س��امانه وارد مرحله 
عملیاتی ش��ود. مدیرعامل ش��رکت مدیریت فناوری بورس تهران ادامه داد: از 
س��وی دیگر سامانه بومی معاملات برای بخش کوچکی از بازار استفاده می شود 
و فقط قس��متی از بازار را به این س��امانه منتقل خواهیم کرد. وی تاکید کرد: 
به دلیل وجود برخی ریس��ک ها کل بازار در یک مرحله به سامانه جدید منتقل 
نمی ش��ود و این کار به صورت مرحله ای انجام خواهد شد. دهقان بیان کرد: به 
احتم��ال زیاد اوراق  با درآمد ثابت و صندوق های ETF به این س��امانه منتقل 
می ش��وند که البته انجام این اقدام وابس��ته به تصمیم مسئولان حاضر در بازار 
سرمایه اس��ت. مدیرعامل ش��رکت مدیریت فناوری بورس تهران ادامه داد: در 
صورت موفقت آمیز بودن مرحله عملیاتی س��امانه بومی، به مرور معاملات سهام 
هم به این س��امانه منتقل می شود. وی در پاس��خگوی به سوالی مبنی بر اینکه 
با وجود افزایش حجم معاملات س��امانه فعلی تا چه میزان می تواند پاسخگوی 
معاملات بازار باشد، گفت: توسعه هایی که در ۳ سال گذشته در خصوص سامانه 
معاملات انجام ش��ده است و پاس��خگوی ظرفیت فعلی بازار خواهد بود. دهقان 
بیان کرد: با توجه به بالا بودن حجم و ارزش فعلی معاملات ولی معاملات بازار 
تحت تاثیر توسعه های انجام شده به صورت طبیعی در جریان است. مدیرعامل 
ش��رکت مدیریت فناوری بورس تهران خاطرنش��ان کرد: اکنون حجم معاملات 
بازار در محدوده های س��ال ۹۹ قرار دارد، اما سامانه پاسخگوی معاملات بوده و 
با مش��کلی مواجه نش��ده ایم. وی تاکید کرد: این اتفاق به واسطه فعالیت انجام 
ش��ده و توسعه های انجام شده ای اس��ت که در ۳ سال گذشته صورت گرفته و 
 زمینه بهبود سامانه معاملات فراهم شده است. دهقان به رشد فعلی بازار اشاره 
کرد و گفت: ظرفیت هایی وجود دارد که در صورت تداوم رشد بازار آنها را فعال 
خواهیم کرد تا با مش��کلی مواجه نش��ویم. مدیرعامل شرکت مدیریت فناوری 
ب��ورس تهران ادام��ه داد: قاعدتاً پس از عبور حجم مش��خصی از معاملات بازار 
باید انجام توسعه های متعدد در دستور کار قرار گیرد تا معاملات بدون وقفه در 
جریان باشد. وی در پایان گفت: اکنون برنامه ریزی های مربوط به توسعه سامانه 
معاملات همس��و با رشد بازار انجام ش��ده و این سامانه پاسخگوی ظرفیت های 

بالاتری از حجم معاملات خواهد بود.
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 تغییرات نرخ فلزات پایه در واکنش به افزایش نرخ بهره 
فدرال رزرو اندک بوده و نرخ مس و روی به ترتیب در سطح 

8550 دلار و 2650 دلار در هر تن رسیده و این نشانه پایان 
سیاست های انقباضی در اقتصاد جهان است

رشد ۵1 درصدی ارزش بازار»تاصیکو«
ارزش بازار پرتفوی بورس��ی شرکت سرمایه گذاری 
صدر تأمین نس��بت به دوره مش��ابه س��ال گذشته با 
افزای��ش ۵۱ درصدی هم��راه بوده اس��ت؛ همچنین 
ب��ه  فروردین م��اه  در  ش��رکت  ای��ن  ب��ازار  ارزش 
 بالاتری��ن س��طح خود در ۲ س��ال گذش��ته رس��یده

است.
به گزارش بورس نیوز، ش��رکت سرمایه گذاری صدر 
تأمین در گزارش فعالیت ماهانه منتهی به فروردین ماه 
امس��ال مجموع بهای تمام شده سرمایه گذاری خود را 
براب��ر با ۶ ه��زار و ۵۹۵ میلیارد تومان اطلاع رس��انی 
کرد، »تاصیکو« میزان بهای تمام شده سرمایه گذاری 
که در فروردین ماه از خود برجای گذاش��ت مربوط به 
ش��رکت های حاضر در بازار سرمایه و شرکت های غیر 

بورسی بود.

عمده ترین س��رمایه گذاری شرکت س��رمایه گذاری 
صدر تأمی��ن در فروردین ماه مربوط به ش��رکت های 
فعال در بازار س��رمایه بود، بهای تمام ش��ده پرتفوی 
بورس��ی »تاصیکو« بالغ بر ۶ هزار و ۷۰ میلیارد تومان 
ب��ود و مجم��وع بهای تمام ش��ده س��رمایه گذاری در 
ش��رکت های غیر بورس��ی برابر با ۵۲۶ میلیارد تومان 

بود.
بهای تمام شده سرمایه گذاری شرکت سرمایه گذاری 
ص��در تأمین در پرتفوی بورس��ی در مقایس��ه با ماه 
گذش��ته حدود ۳۵۰ میلیارد تومان افزایش پیدا کرد، 
ارزش بازار پرتفوی بورس��ی »تاصیکو« در نخس��تین 
م��اه س��ال ۱۴۰۲ و یازدهمین ماه از س��ال مالی در 
ش��رکت های بازار س��رمایه ۷۹ ه��زار و ۳۹۰ میلیارد 

تومان به ثبت رسید.

ش��رکت س��رمایه گذاری صدر تأمی��ن در گزارش 
فعالیت ماهان��ه منتهی به فروردین ماه س��ال ۱۴۰۲ 
در صورت وضعی��ت پرتفوی ش��رکت های »بورس��ی« 
ارزش بازار سرمایه گذاری های خود را بالغ بر ۷۹ هزار 
و ۳۹۰ میلی��ارد تومان به ثبت رس��اند که نس��بت به 
بهای تمام ش��ده س��رمایه گذاری ها رش��د یک هزار و 

۲۰۸درصدی را به همراه داشت.
ارزش بازار پرتفوی بورس��ی شرکت سرمایه گذاری 
صدر تأمین نس��بت به دوره مش��ابه س��ال گذشته با 
افزای��ش ۵۱ درصدی هم��راه بوده اس��ت؛ همچنین 
ب��ه  فروردین م��اه  در  ش��رکت  ای��ن  ب��ازار  ارزش 
 بالاتری��ن س��طح خود در ۲ س��ال گذش��ته رس��یده

است. 
س��رمایه گذاری های  تمام ش��ده  به��ای  مجم��وع 
»تاصیک��و« نس��بت به دوره مش��ابه س��ال گذش��ته 
۲۵درص��د و به��ای تمام ش��ده س��رمایه گذاری های 
غیربورسی این شرکت نیز با رشد ۲۲ درصدی نسبت 
به دوره مشابه، عملکرد خوبی از خود برجای گذاشته 

است.
عمده ترین بهای تمام شده سرمایه گذاری در پرتفوی 
بورس��ی »تاصیکو« مربوط به بخش »فلزات اساسی« 
ب��ا ۲ هزار و ۲۸۶ میلی��ارد تومان بود و پس از آن نیز 

بیش��ترین بهای تمام شده مربوط به بخش »استخراج 
کانه های فلزی« با یک هزار و ۸۱۱ میلیارد تومان بود، 
در این دوره ماهانه بخش »فلزات اساسی« با افزایش 
سرمایه گذاری و بخش »کاشی و سرامیک« با کاهش 

سرمایه گذاری همراه بودند.
بیش��ترین می��زان ارزش ب��ازار در صورت وضعیت 
پرتفوی شرکت های »بورس��ی« در اختصاص شرکت 
»ملی صنایع م��س ایران« با ۲۶ هزار و ۵۳۵ میلیارد 
تومان بود، همچنین »ف��ولاد مبارکه اصفهان« نیز با 
۱۲ هزار و ۱۴۳ میلیارد تومان بیشترین ارزش بازار را 

در این دوره در اختیار داشتند.
تمام ش��ده  به��ای  همان گون��ه ک��ه گفت��ه ش��د 
س��رمایه گذاری »تاصیکو« در شرکت های غیربورسی 
بیش��ترین  ب��ود،  توم��ان  میلی��ارد  ب��ا ۵۲۶  براب��ر 
س��رمایه گذاری صورت گرفته در ای��ن دوره مربوط به 
»توس��عه معادن پارس تأمین« با ۲۰۰ میلیارد تومان 
بود و پس از آن نیز بیش��ترین بهای تمام شده مربوط 
به بخش »فولاد اکس��ین خوزس��تان« با ۷۸ میلیارد 

تومان بود.
»تاصیکو« با سرمایه ثبت  شده ۳هزار و ۱۰۰میلیارد 
تومان��ی در فروردین ماه، از واگذاری س��هام به س��ود 

۱۰.۸ میلیاردتومانی رسید.
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